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Viva il T Maggio
festa dei lavoratori di tutto il mondo
Avanti con le forze democratiche per i nostri d iritti

V

Živel 1. Maj
praznik delavcev vsega sveta !
Skupaj z demokratičnimi silami naprej za naše pravice!

Vsakega I. m aja se zbira
jo  delavci in dem okratičn i 
državljan i po mestih in va
seh, po vseh deželah sveta, 
razen v tis tih  državah, k je r 
so na oblasti fašistične d ik 
tature. Z b ira jo  se, da b i praz
novali svoj praznik-1. maj. 
Zb ira jo  se na ve lik ih  m anife
stacijah, ne samo zato, da bi 
se oddo lž ili spom inu pob i
tih  delavcev in obešenih sin- 
dakalistov  v Chicagu pred 
95. le ti ampak predvsem za
to, da b i pregledali dosežene 
pridob itve  na socialnem, po
litičnem , gospodarskem in 
kulturnem  področju  ter p r i
p ra v ili programe in strate
g ije  nada ljn jih  borb za bo
ljšo, za pravičnejšo socialno 
in človeško družbo po vseh 
deželah sveta.

Tudi m i moramo ob Prvem  
m aju naprav iti analizo naše
ga dela, pregledati doseže
ne uspehe in neuspehe, p r i
dobitve, zmage in poraze. 
Predvsem pa kar se neuspe
hov in porazov tiče, je tre 
ba ana liz ira ti vzroke, o d k r it i 
napake in  odstran iti vse t i 
ste negativne pojave, k i ov i
ra jo  razvoj borbe in strate
gije. K a r se tiče uspehov na
še narodnostne skupnosti, 
ob tem 1. m aju lahko bele
žimo pozitivne rezultate v 
razvoju obstoječih in nasta
ja n ju  novih m anjšinskih o r
ganizacij in z enotno borbo 
vseh naših s il se nam bodo 
odprle nove perspektive za 
nada ljn i razvoj, za dosego 
vseh naših narodnostnih pra
vic.

K o t g lavni neuspeh v naših 
prizadevanjih pa moramo o- 
m eniti, da nismo b ili že z mož

n i p r id o b iti priznanja statu
sa narodne manjšine za slo
vensko skupnost videmske 
pokrajine, n it i ne globalne 
zakonske zaščite za Sloven
ce v I ta l i j i ,  o kateri se go
vo ri in o ka teri se je  to liko  
časa razpravlja lo v vladni 
ko m is iji v Rimu. Zato nas 
čakajo še tžke naloge in 
borbe. Težke in velike borbe 
čaka jo  tud i napredne in de
m okratične sile v I t a l i j i  in 
po svetu.

In  v o kv ir te splošne bor
be in strategije naprednih 
delavskih in  drugih dem okra
tičn ih  sil, za emancipacijo na
rodov, za m ir  in  neodvisnost, 
za vsestranski napredek, za 
k u ltu rn i dvig in človeško 
dostojanstvo, se m orajo u v r
s t it i tud i narodnostne skup
nosti, kakršna je naša. Ne 
smemo namreč pozabiti, da 
smo b ili deležni podpore in 
pomoči v boju za naše p rav i
ce samo od naprednih demo
kra tičn ih  sil. In  to je  popol
noma naravno, saj so reak
cionarne sile že po svo ji 
s tru k tu ri, po naravi p ro ti 
ku lturnem u in  dem okratič
nemu razvoju družbe, so sile, 
k i so vedno na delu, da bi 
vničile našo slovensko na
rodnostno skupnost.

Zato praznujemo tud i le
tos naš 1. M a j z naprednim i 
silam i in tokovi človeštva. 
K onkretno korakamo z ra 
mo ob ram i z ita lija n sk im i 
delavci in  kmeti, idealno pa 
z vsemi dem okratičn im i s i
lam i sveta. Odločno smo na 
stran i tis tih , k i se b o rijo  za 
svobodo, za človeške p rav i
ce, za boljše medržavne od
nose, za neodvisnost naro

dov, za socialno pravičnost, 
za ku ltu rno  rast posameznih 
narodov in narodnostnih ma
njšin, za vsestransko sodelo
vanje in m ir v svetu. B o ri
mo se vsiskupaj, da bodo t i 
ideali č im pre j uresničeni za 
narode in skupnosti vsega 
sveta.

Iz idor Predan

Ogni prim o maggio si radu
nano i lavoratori e i c ittad in i 
dem ocratic i nelle c ittà  e v il
laggi, in tu tte  le nazioni del 
mondo, ad eccezione di quei 
paesi dove sono al potere le 
d itta tu re  fasciste.

Si radunano per festeggia
re la loro festa, il Primo Mag
gio. Si uniscono nelle gran
diose manifestazioni, non solo 
per ricordare i lavoratori as
sassinati e i s indacalisti im 
piccati 95 anni fa a Chicago, 
ma anche, e soprattutto , per 
passare in rassegna le con
quiste raggiunte nel campo 
sociale, po litico, economico, 
culturale, e per preparare pro
grammi e stra teg ie  per u lte 
rio ri lotte, per una società 
m igliore, per una realtà socia
le e umana più giusta in tu tte  
le nazioni del mondo.

Anche noi dobbiamo in oc
casione del 1° maggio fare 
l ’analisi del lavoro svolto, 
passare in rassegna i succes
si e gli insuccessi, le v itto 
rie e conquiste conseguite, 
le sconfitte . Prima di tu tto  
per quello che concerne gli 
insuccessi e le sconfitte , è 
necessario analizzare le cau
se, scoprire gli errori ed e li
minare tu tti quei fenomeni 
negativi che ostacolano lo 
sviluppo della lotta e della 
strategia. Per quello che r i
guarda i successi della no
stra comunità nazionale di 
fronte a questo 1° Maggio

possiamo notare i r isu lta ti 
positiv i raggiunti attraverso 
lo sviluppo delle es is tenti e 
la costituzione di nuove orga
nizzazioni di minoranza slove
na e siamo convinti che con 
la lotta unitaria di tu tte  le 
nostre forze, si apriranno nuo
ve prospettive per u lte rio ri 
sviluppi per il raggiungimen
to d i tu tti i nostri d ir itt i.

Come uno dei p rincipa li in
successi della nostra lotta 
dobbiamo menzionare il fa tto  
di non essere sta ti capaci f i 
no ad oggi di ottenere il rico
noscimento dello status di 
minoranza per la comunità 
slovena della provincia di 
Udine, neanche la legge di tu 
tela globale per i Sloveni in 
Italia, della quale si parla e 
si è così lungamente discus
so presso la comm issione go
vernativa a Roma.

Perciò ci attendono ancora 
dei duri com piti e u lte rio ri 
lo tte. Dure lo tte  attendono 
anche le forze progressiste e 
dem ocratiche in Italia e nel 
mondo.

E' nel quadro di queste lo t
te e stra teg ie generali de lle  
forze progressiste operaie e 
di a ltre forze democratiche 
per l ’emancipazione dei po
poli, per la pace e l ’ indipen
denza, per il progresso uni
versale, per la crescita cul
turale e la dignità umana che 
devono inserirs i anche i grup
pi e tn ic i e le comunità nazio

nali, qual’è la nostra. Non 
dobbiamo mai dim enticare 
che l ’appoggio e l ’aiuto nella 
lo tta per i nostri d ir it t i ci è 
stato dato soltanto dalle fo r
ze democratiche e progressi
ste. E ciò è com prensibile, na
turale, v isto  che le forze re
trogradi e reazionarie sono 
già per propria s tru ttu ra  e na
tura contro lo sviluppo demo
cratico e cultura le della so
cietà; si tra tta  di forze che 
sono sempre a ll’opera per lo 
annientamento della nostra 
comunità slovena.

Perciò festeggiamo anche 
quest'anno il nostro 1° Mag
gio con le forze e correnti 
progressiste d e ll’umanità.

Concretamente marciam o 
spalla a spalla con g li operai 
e i contadini di tu tta  Italia, 
idealmente con tu tte  le forze 
democratiche del mondo.

Stiamo decisamente dalla 
parte di coloro che si batto
no per la libertà, per i d ir it t i 
umani, per i m ig lio ri rapporti 
fra gli sta ti, per l ’indipenden
za dei popoli, per la g iustizia 
sociale, per la crescita cu ltu 
rale dei singoli popoli, e co
munità nazionali, per la co l
laborazione universale e la 
pace nel mondo. Lottiamo tu t
ti un iti, a ffinché questi idea
li vengano realizzati quanto 
prima n e ll’interesse dei po
poli e delle comunità nazio
nali di tu tto  il mondo.

Izidor Predan

Prva obletnica smrti velikega 
revolucionarja, borca za mir in

neodvisnost MARŠALA TITA
Dne 4. maja 1980. leta je nehalo biti srce enega 

izmed največjih revolucionarjev sveta, prvi partizan in 
vrhovni komandant zmagovite partizanske vojske, ki je 
priborila svobodo jugoslovanskim narodom in poka
zala svetu, kako se je treba boriti proti tiranstvu in 
suženjstvu, za neodvisnost in človeško dojstojanstvo.

Tovariš Tito ni bil samo legendaren vojskovodja 
teptanih in ponižanih jugoslovanskih narodov, ki jih 
je skozi epopejno borbo pripeljal do zmage in svobode, 
bil je tudi tvorec nove, socialistične samoupravne 
družbe, za ves tlačani svet simbol upora proti mogot
cem in tiranom, oče politike neodvisnosti in neuvršče
nosti.

Komaj leto dni je mimo od njegove smrti in 
pokazalo se je, da ne manjka samo jugoslovanskim 
narodom, pač pa celemu svetu, posebno pa neuvršče
nim državam.

Vsaka država sveta, odnosno narodi posameznih 
držav, bi bili ponosni imeti takšnega predsednika kot 
je bil tovariš Tito.

Tudi zato se ob prvi obletnici njegove smrti s 
ponosom in hvaležnostjo klanjamo njegovemu spo
minu.

Sped. in abb. post. II gr./70 
Poštnina plačana v gotovini 
OGLASI: m m /s t +  IVA 15% 
trgovski 200, legalni 300 
finančno - upravni 250, 
osmrtnice In zahvale 100, 
mali oglasi 100 beseda.

Izhaja vsakih 15 dni 
Posamezna številka 300 lir  
NAROČNINA: Letna 5.000 lir 
Za inozemstvo: 6.000 lir  
Poštni tekoči račun za Ita lijo  
Založništvo tržaškega tiska 
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Naši slovenski pesniki med predavanjem v Čedadu

Speciale Parlamento sulle minoranze 

Parla il sindaco di S. Pietro al Natisone

C E D A D

Večer s slovenskimi 
pesniki iz Trsta in Gorice

V dvorani KD Ivan Trinko v 
Čedadu je b ilo v če trtek 9. 
aprila zvečer prav posebno 
doživetje. Na pobudo Zavoda 
za slovensko izobraževanje in 
čedadskega društva so nam
reč p riš li v goste š tir je  slo
venski pesniki, da bi s svojo 
živo besedo nekako dopoln ili 
predavanje prof. Marina Ver- 
tovca o sodobni slovenski 
poeziji (le to je b ilo v pone
deljek 6. aprila) in obenem 
predstavili svoje delo, ki se 
povsem vključu je v sodobna 
prizadevanja na področju vse
slovenske lirike . Da je bilo 
vzdušje res praznično, po
trju je  tudi sprejem, ki so ga 
š tir im  pesnikom p rired ili go
s tite lji.  Res je  tud i, da je bilo 
to prvič, ko so se lahko be
neški Slovenci seznanili s š ti
rim i ustvarja lc i naenkrat in 
kot je poudaril Izidor Predan, 
je b ilo to doživetje za celotno 
Benečijo. Kajti, je dejal Pre
dan, vseli smo, da lahko s li
šimo zvočnost slovenske 
pesniške besede in bi si ta
kih srečanj želeli še več. Po 
drugi strani pa je  Predan izra
zil tudi željo, da bi beneški 
ustvarja lc i in beneška ku ltu
ra pogosteje gostovali v Trstu 
in G orici, saj bi Benečani s 
tem dokazali (če bi b ilo še 
treba), da so narodnostno 
živi, ustvarja ln i te r si priza
devajo za čim boljšo kakovo
stno raven svojega dela.

Zvečer je b ilo to re j v dvo
rani KD Ivan Trinko srečanje 
z M iroslavom  Košuto, M ar
kom Kravosom, Acetom 
M erm oljo in M arijem  Čukom.

Provincia 
La giunta a Petriči g:

trecento milioni 
per TITA

La giunta provinciale di Udine ha 
risposto, in una recente seduta del 
consiglio, all'interrogazione di Pe- 
tricig, sulla situazione dell'ITA (Isti
tuto tecnico agrario) di Cividale. 
Esistono problemi circa il patrimo
nio bovino, l'acquisizione di terreni 
per l'azienda agricola e la cantina 
per il triennio di viticultura ed eno
logia, il personale, i rapporti con 
l'E.F.A. L'interrogazione sollecitava 
iniziative della giunta per assicu
rare lo sviluppo dell'istituto.

Per primo ha risposto l'assesso
re Sbuelz, che ha ricordato di aver 
proposto uno stanziamento di 300 
milioni per l’ITA e di essere in at
tesa di risposte da Roma. E' tocca
to quindi all'assessore Pelizzo, che 
ha elencato le iniziative della giun
ta, di cui Petricig ha preso atto, 
dichiarandosi parzialmente soddi
sfatto delle risposte ed invitando 
l'amministrazione a portare quanto 
prima soluzioni concrete, per l'im
portante istituto cividalese, cui del 
resto affluiscono anche numerosi 
allievi delle Valli del Natisone.

Pesnike je občinstvu, ki so ga 
sestavlja li predvsem udele
ženci tečaja za štud ij sloven
ščine, predstavil prof. Marino 
Vertovec.

Zaradi neobičajnega avdito
rija so morali nastopajoči ne
koliko prilagod iti svoje bra
nje. Jasno je namreč, da ne
kateri poslušalci niso mogli 
doje ti celotnega duha posa
meznih besedil, zato so pe
sniki vsak tekst posebej tudi 
kom entira li, in s icer v sloven
ščin i in ita lijanšč in i. Nekateri 
poslušalci so b ili namreč 
prvič na tečaju slovenskega 
jezika in se le s težavo pre
bija jo v zgoščen lab irin t na
šega besedišča. Prvi je svoje 
poezije prebral M iroslav Ko
šuta, ob njih povedal nekaj 
v tisov o splošnem stanju s lo
venske poezije, predvsem pa 
obrazložil svoje občutke in 
doživetja, ki jih  ima ob pisa
nju pesmi, oziroma, kisovzrok 
pisanja samega. Košuta je 
prebral nekaj tekstov, ki se 
spom injajo pesnikove mlado
sti, pa tudi nekaj takih, ki so 
neposredno povezani z Bene
ško Slovenijo. Marko Kravos 
je prebiral predvsem pesmi iz 
svoje zadnje zbirke «Tretje 
oko». Ob tem je opredelil 
svoj odnos do poezije in 
jezika sploh te r skušal nuditi 
š irše razglede v splošno pe
sniško snovanje. Njegove hu
domušne poezije, ki so v mno- 
gočem jezikovno eksperim en
tiran je , je občinstvo razumelo 
in se ob n jih tudi nasmehnilo.

Sledil je  nastop goriškega 
pesnika Aceta M erm olje. Ta 
je seveda tudi povedal nekaj 
o svojem ustavarjanju, o te 
m atiki svojih pesmi, ki obrav
navajo položaj človeka v so
dobni družbi. Kot zadnji je na
stop il M arij Čuk, ki je poslu
šalcem posredoval predvsem 
nekaj novejših tekstov, ki go
vorijo  o prepletanju in tim ne
ga sveta z objektivn im , o nju
nem konflik tu , ki se potem 
izraža kot protest zoper dano 
realnost in kot pro test proti 
neupoštevanju volje posamez
nikov.

Tri dni prej pa je bil zani
m iv večer s profesorjem  Ma
rinom Vertovcetn, zanimiv, 
ker je že sam profesor zani
miv. Rodil se je v Vidmu in 
popolnoma obvlada sloven
ščino, čeprav ni n ikoli obiskal 
slovenske šole.

Poročil se pe na Jugu Ita
lije  in njegova žena Grazia je 
albanskega rodu pa govori 
slovenščino, kakor Ljubljan
čanka. Prof. Vertovec je govo
ril o slovenski sodobni poezij, 
ku lturi in lite ra tu ri. S svojim  
predavanjem je  dokazal, da je 
globoko zaoral v tem atiko. 
Na koncu predavanja je  bil na
grajen s prisrčn im i aplavzi.

Sabato 11 aprile  ( con una 
replica i l  13 successivo ) è 
andato in  onda, nella ru b r i
ca «Speciale Parlamento» 
sul p rim o  canale TV, un lu n 
go servizio sulle m inoranze 
in  Ita lia .

Per la realtà della nostra 
p rov inc ia  sono state tra 
smesse tre  in te rv is te : una
de ll’on. .Scovacricchi; la se
conda d i Nevio Puntin, s in 
daco d i Aquile ia  e in fine  
quella del p ro f. M arin ig , sin
daco d i S. P ie tro  al N atiso
ne.

Accostamento s ign ifica ti-

Ambasador SFR Jugoslavije v 
Ita liji Marko Kosin je v soboto 11. 
aprila na pomembni slovesnosti iz
ročil 235 odlikovanj prav to lik im  
bivšim  partizanom iz videmske po
krajine, Italijanom, Slovencem in Fur
lanom, za njihovo dejavnost v okvi
ru enot narodnoosvobodilne vojske 
Jugoslavije v boju proti nacifašiz- 
mu. Odlikovanje je dobilo nad 50 be
neških Slovencev, od Kolovrata do 
Rezije. To je bila prva od več po
dobnih slovesnosti na pokrajinski 
ravni, na kateri bodo izročili 1442 
odlikovanj, ki jih  je pode lilo  pred
sedstvo SFRJ 8. decembra 1980 s 
predhodnim soglasjem italijanske 
vlade. Ta odlikovanja so bila pode
ljena za velik in pomemben prispe
vek k skupni zmagi nad nacizmom 
in fašizmom v ckviru narodnoosvo
bodilnega boja narodov in narodno
sti Jugoslavije, kot je na včerajšnji 
slovesnosti poudaril ambasador 
Kosin.

Slovesnost, ki je bila v prostorih 
zavoda Malignani, je odprl general
ni konzul SFRJ v Trstu Štefan C i
goj, ki je  poudaril sim bolični pomen 
dejstva, da je prišlo do podelitve 
odlikovanj prav v te j dvorani, kjer 
sta se pred kratkim  pobratila v i
demski zavod in goriška e lektro teh
niška šola. Cigoj je  tudi prebral 
pozdravni brzojavki predsednika de
želnega odbora Comellija in pod
tajnika v obrambnem m in istrstvu 
Scovacricchija ter pozdravil pred
stavnike oblasti, ki so se udeležili 
slovesnosti. Med temi naj omeni-

S PIETRO AL NATISONE

IN  ONORE DELLA 
RESISTENZA

A S. Pietro al Natisone la 
festa della Liberazione e della 
Resistenza partigiana è stata 
celebrata con particolare so
lennità il 26 aprile.

L’iniziativa è stata presa fi
nalmente in collaborazione 
dal Comune con l’ANPI, con 
un corteo che ha raggiunto 
l’antica chiesetta di S. Quiri
no, monumento a tutti i ca
duti e simbolo dell’unità vaili- 
giana. Hanno preso la parola 
il sindaco di S. Pietro, prof. 
Marinig, il rappresentante 
dell’ANPI, Lizzerò e l’on. Mar
tino Scovacricchi, sottosegre
tario alla Difesa. La cronaca 
nel prossimo numero.

vo, questo, d i Aquileia-capi- 
tale deH’antico F r iu li - e S. 
P ie tro  - centro cu ltu ra le  del
la Slavia friu lana .

A S. P ie tro  la scena è pas
sata dalla chiesa gotica di 
S. Q u irino  a llo  spiazzo del 
m un ic ip io , dove la «camera» 
ha co lto  i l  sindaco in  con
versazione con l ’assessore 
Blasetig e i l  presidente de
g li em igranti sloveni Clavo- 
ra.

In  « fono » era reg istra ta  
una discussione, in  d ia le tto  
sloveno, sul problem a della 
casa.

mo predsednika deželnega sveta 
'Goliija, videmskega župana Cando- 
linija, predstavnika videmske po
krajine, videmskega prefekta Spa- 
zianteja, poslanca Baraccettija in 
številne predstavnike vojaških obla
sti, med katerim i sta bila poveljnik 
videmskega vojaškega okrožja ge
neral Jannucci in poveljnik alpinske 
brigade Julia general Caccamo. Od 
jugoslovanske strani pa so se s lo
vesnosti udeležili generalni sekre
tar ZZB NOV Jugoslavije Tone Turn- 
her, predstavnik predsedstva SFRJ 
Milorad Erceg, predstavnik IS SR 
Slovenije Boris Čižmek in član re
publiškega odbora ZZB NOV Slove
nije Bogo Gorjan, te r predstavništ
va Zveze borcev tolm inske in no
vogoriške občine.

Sledil je pozdravni nagovor v i
demskega župana Candolinija, ki je 
uvodoma poudaril pomen dejstva, 
da živimo cb eni najbolj odprtih 
mej v Evropi te r je to dejstvo po
vezal z ugodnim zgodovinskim raz
vojem h kateremu so pripomogli 
prebivalci z obeh strani meje. Zau
stavil se je pri temni preteklosti 
fašističnega obdobja, pri raznaro
dovalni in represivni po litik i «do 
vaših ljudi, v teh krajih» in je pou
daril, da se je prebivalstvo podre
dilo fašizmu, ni pa soglašalo z d ik 
taturo. Od tod odločitev, da se š te 
v iln i ita lijanski vojaki pc padcu fa 
šizma prik ljuč ijo  jugoslovanskim 
partizanskim enotam.

Po pozdravu predstavnika videm 
ske pokrajine Sbuelza je spregovo
ril ambasador SFRJ v Ita liji Marko 
Kosin, ki je uvodoma poudaril, da 
je do letos predsedstvo SFRJ z 
enako u tem e ljitv ijo  dodelilo 6.326 
odlikovanj tu jim  državljanom med 
n jim i so 380 odlikovanj dobili ita 
lijanski državljani.

Ambasador Marko Kosin je tako 
nadaljeval:

«Velike so zasluge ita lijareskih 
borcev in o fic irjev  v boju proti H i
tle rjev i soldateski in kolaboracioni
stom. Proti skupnemu sovražniku se 
je v sestavi enot narodnoosvobodil
ne vojske Jugoslavije borilo ramo 
ob rami z jugoslovanskimi tovariši 
kakšnih 40.000 ia lijanskih državlja
nov. Predsednik T ito je rekel, da 
ste b ili zelo dobri borci in de se 
v bojih proti sovražnikom niste raz
likovali od Jugoslovanov. Okoli 
20.000 italijanskih državljanov je 
dalo svoja življenja za našo svobo
do. Dva med njim i sta proglašena 
za narodna heroja Jugoslavije. 22 
bojnih zastav ita lijanskih enot, ki 
so se borile v sestavi NOVJ je la
ni izkazalo poslednjo čast svojemu 
partizanskemu vrhovnemu koman
dantu, maršalu Jugoslavije Josipu 
Brozu Titu.

Maršal Tito je posvečal poseb
no pozornost enotam drugih naro-

T G l: S ignor Sindaco, ecco 
io l'ho sentita prim a parlare  
con un assessore, m i pare, d i 
questa m unicipalità, sentivo 
che parlava in una lingua che 
io non ho capito. Im m agino  
che sia una lingua d i origine  
slava.

M arin ig : Si, è un d ia le tto  
sloveno che si parla  in tu t t i  
i com un i delle V a lli, da S. 
P ie tro  al Natisone a lu t t i  g li 
a lt r i  com un i de lla  com un ità  
delle V a lli del Natisone, e an
che in  tu tta  la fascia confina  
r ia  che possiam o d ire  va da 
Trieste  lin o  a T a rv is io . E ’ un 
d ia le tto  che si avv ic ina  mol 
tiss im o a lla  lingua  slovena. 
Non è un lingua u ffic ia le , è 
so ltan to  una fo rm a  d i parla  
ta locale. Comunque ha tu t 
te le s tru ttu re  lingu is tiche , 
g ram m atica li, anche le paro 
le stesse che possono essere 
u tilizza te  fac ilm en te  a live l 
lo d ic iam o, d i lingua u ffic ia le  
stessa.

TG 1: Ecco, possiamo par
lare in questo caso, Signor 
Sindaco, d i una minoranza 
linguistica  a ll'in te rno  d i quel
la che, rispetto alla lingua  
uffic ia le, a ll’ita liano, è poi la 
minoranza linguistica fr iu la 
na, in un certo senso.

M arin ig : Certo, n e ll’am 
b ito  della nostra  regione esi 
ste una m inoranza, (che poi 
è maggioranza lingu is tica  
fr iu la n a  m a che è una m ino 
ranza rispe tto  a l l ’ita lia n o ) e 
n e ll’am b ito  stesso esiste an
che la nostra  m inoranza sio

dov, ki so se borile v sklopu NOVJ. 
Vodstvo narodnoosvobodilnega boja 
je že aprila 1942 na posvetovanju v 
Foči sprejelo stališče, da je treba 
v NOVJ vk ljuč iti vse demokratične 
sile, ne glede na ideološko, raz
redno, versko in narodnostno p ri
padnost oziroma državljanstvo.

Epopeja ita lijanskih partizanskih 
brigad in d iv iz ij v času narodnoo
svobodilne vojne jugoslovanskih na
rodov je slavna: borile so se od 
Črne gore, Sandžaka, Beograda, 
Srema, Zagreba pa vse do krajev, 
kjer danes poteka jugoslovansko- 
italijanska meja in se izkazale v 
mnogih strateško pomembnih ope
racijah. Mnogi ita lijanski državljani 
ialijanske iin slovenske narodnosti 
so se kot posamezniki junaško 
bojevali v rednih enotah NOVJ - 
npr v mornarici, med minerei, top
ničarji, kot saniteta. Mnogi so se 
v našem boju izkazali kot ilegalci 
v sovražnikovem zaledju, organiza
to rji borbe, aktiv isti, saboterji».

Ob koncu svojega nagovora je 
jugoslovanski ambasador poudaril, 
da je pravo zadoščenje za nas vse

vena che è una m inoranza 
che dovrebbe essere tu te la 
la  dal pun to  d i v is ta  leg is la 
tiv o  anche per la sua soprav
vivenza. N o i sappiam o che e- 
sistono alcune proposte di 
legge da parte  d i deputa ti 
reg iona li e da parte  d i alcune 
forze p o litich e  de lla  regione. 
N o i ci aspettiam o che queste 
proposte vengano u n ifica te  e 
si g iunga a una proposta  di 
legge o governativa  o u n if i
cata a live llo  parlam entare , 
in m odo che si g iunga fin a l 
mente ad una soluzione di 
questi p rob lem i della salva 
guard ia  de lla  cu ltu ra  e o ltre  
che della cu ltu ra , d e ll’uom o 
stesso che in  queste V a lli sta 
scom parendo, perchè l ’e m i
grazione ha d is tru tto  un po ’ 
tu tto , e s o p ra ttu tto  di una r i 
nascita econom ica e sociale, 
cu ltu ra le  e p o lit ic a  della 
nostra  gente.

pravzaprav dejstvo, da danes ž iv i
mo v miru, da med državama in 
med narodi teh držav obstoji iskre
no p rija te ljs tvo  in razumevanje, da 
je skupna meja najbolj mirna in 
najbolj odprta na svetu, da je ta 
kos zemeljske krogle prim er sta
bilnih in dobrih odnosov. «Vi, to 
variši, ste b ili p ion irji, ustvarjalci, 
teh dobrih odnosov, vam, predvsem 
vam gre zahvala, da danes živimo 
kot dobri sosedje, saj ste vi z va
šo krvjo kovali to globoko razume
vanje, ki odlikuje sedanje odnose 
med SFR Jugoslavijo in republiko 
Ita lijo. Odlikovanja so samo izraz 
visokega priznanja in spoštovanja 
naših narodov do vas in vašega de
leža na našo osvoboditev, ki ga ne 
bomo nikoli pozabili» je še dejal 
ambasador Kosin.

Predsednik VZPI-ANPI videmske 
pokrajine Federico Vincenti se je 
nato zahvalil za ta pomembna od li
kovanja nakar je ombasador Kosin 
odlikovanja izročil. Slovesnost je b i
la izredno prisrčna in nekajkrat na
ravnost ganljiva, da si je marsika
teremu udeležencu orosilo oko.

Benečanski Kulturni Dnevi 
16. maja 1981, ob 20.30. uri 
Občinska dvorana - Špeter

Taša Miklič

Slovenščina in italijanščina: 
Podobnosti in razlike in njuna 
didaktična izraba

Ambasador Kosin daje odlikovanje Marju Zuodru

Odlikovanja 235 italijanskim partizanom 
za delovanje v enotah NO V Jugoslavije
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Kaj bo 17. maja

Psst! Ehi tu! Sei del ’62?

17. maja vsi ita lijan i, tudi 
Benečani bojo muorli iti votat 
za šest referendumov, če ne 
rata kaj novega. To se pravi, 
če naši po litik i ne spremenijo 
tis te  leče, ki z referendumi bi 
se m uorli anulat.

Se bomo muorli od loč it na 
pet zakonov in pokazat naše 
m isli z izbiro šest šked raznih 
farb: roža, zelena, siva, «pa
glierino», bjela in aranžasta.

Kar se tiče  referenduma, 
lahko povemo, de večina lju 
di ne vija  ne keri ne kaki so 
t is t i leč, ki bi se moralo anu
lat.

Kak m is li, da je prav takuo, 
da te li so problem i general in 
ne poštudiera, da ignoranca 
lahko parnese samuo napake 
(errori).

Malo dni od tega sem bil v 
eni oš te riji z drugim i Bene
čani in med drugim i rečmi se 
je govorlo tudi o referendu
mih. Z žalostjo sem ugotovil, 
kuo je razširjena dizinforma- 
cija.

Kak ni bil še siguren, da 
bojo zares te li referendumi: 
«Marej, da bo njekej takega, 
saj govori televižion». Adni 
so m is lili, da bo samo refe-

Foto Giorgio Oualizza

rendum go na lov (caccia), ki 
ga ne bo. Nobeden ni vjedel, 
ki dost jih  bo, da ne govori
mo, kuo se melo vje o tis tih  
lečov in problemov, na kate
re bomo morali povjedat naše 
ideje. O te lih  «problemih ge
neral» m islim , da je dobro po
vjedat njekej, čelih je malo.

17. maja se bomo muorli 
od loč iti, če ejemo anulat za
kon 194, ki regola prostovo lj
no prekin itev nosečnosti 
(splav); so dvje proposte, ad- 
na od radikalcev, ki predla
gajo tota lno liberalizacion, to 
se pravi, da sama žena lahko 
se odloči. Druga proposta je 
od gibanja za ž iv ljen je  (m ovi
mento per la vita). Po te li pro
posti splav je dovoljen samo, 
kar se pojavijo težke fizične 
težave za zdravje žene (abor
to terapeutico).

Še no škedo bomo im jel za 
od loč iti, če čjemo anulat al 
ne «porto d ’armi». Z drugo 
škedo bomo muorli od loč iti, 
če čjemo anulat al ne «erga
stolo», kot najvišja kazen ta
ka, ki eje naje kazen. Še eno 
škedo bomo im jel za od ločiti, 
če vojaško sodišče mora 
ostat tako ko t je, al če se

ga muora sprem eniti takuo, 
da med sodniki ne bo ofic ije- 
rjev kakor je zdaj.

In na koncu je še ena škeda, 
za anulat al ne, zak.onCossiga, 
ki predvideva celo serijo  
izjemnih m jer «za zaščito de
mokratičnega reda in javne 
varnosti».
Brez govoriti o referendumih, 
kot možnost, ki naši zakoni 
predvidevajo za dokazati mne
nje ljudi, o katerem se že go
vori povsod in že dolgo časa, 
bi rad nekaj povedal o teh 
referendumih. Zakon 194 je ri- 
žu ltat dolgoletnih prizadeva
nj žensk, raznih po litičn ih  in 
kulturn ih organizacij, in tež
kih po litičn ih  sporazumov, ki 
zdaj bi se un ič ili, če bi se 
zbrisal ta zakon.

M is lim , da prepoved «porto 
d'armi» ne bi preprečila te ro 
rizma in ne bi zmanjšala šte
vila krim inalcev (kakor m i
s lijo  tis t i, ki so hoteli ta refe
rendum), ki brez dvoma ne 
dobivajo orožija legalno.

M is lim  tudi, da kar se tiče 
«ergastolo», če se zapre krive 
v zapor do njihove sm rti, po 
te j poti jasno, da se ne pride 
do riedukaciona.

Kar se tiče  vojaškega sodi
šča, je prav, da bi p riš li do 
večje demokracije, pa m islim , 
da do tega bi se moralo p riti 
brez referenduma po tis ti po
ti, ki ga je v zadnjih le tih  že 
veliko razširila demokratiza
cija v naših vojskah.

Končno, kar se tiče  zakona 
Cossiga, se mi zdi, da ta ni 
preprečil terorizm a in k rim i
nala vsaj do zdaj. Upam da s 
tem kratkim  člankom nisem 
povzročil še več zmot in 
upam tudi, da pred 17. majem 
radio, te leviz ija , časopisi in 
vsa ostala sredstva obvešča
nja razjasnijo ideje vsjem 
državljanom te razstresene 
republike in naših mučenih 
dolin.

Maurizio Namor

Venerdì 20 marzo, a l r is to 
rante da Oballa e Jeronizza 
dì Savogna, si sono r iu n it i i 
d iciannovenni delle nostre 
V a lli della classe 62.

C’erano quasi tu t t i:  dal 
'Boss’ Chiacig Paolo, fam ige
ra to  d ivoratore  d i pollic alla 
g rig lia ), al «vecchio» Dorbo- 
lò Danilo, anim atore della 
serata e instancabile b a lle r i
no, a l pun to  che, trovando 
tu tte  le ragazze occupate, in  
mancanza d i meglio, si è fa t
to due valzer, qua ttro  tan
ghi e nove cadute te rr if ica n 
t i con un attaccapanni pieno 
d i cappotti.

Non si può d im enticare il  
con tribu to  in  «decibel» con
cesso per l ’occasione da 
Franz Valter, che assieme a 
«Piščak» ( in  arte Tomasig

Sergio) e «Zennaro» (alias 
Chiabai Giuseppe) ha scate
nato i l  fin im ondo.

E ’ stata una festa p iu tto 
sto animata, solcata da f iu 
m i d i v ino nei qua li sguaz
zavano fe lic i i  seguaci d i 
Bacco, con pochissim a ac
qua m inerale. (G li a ffluen ti 
sono s ta ti subito prosciuga
t i) .

Una festa simpatica, in 
somma, sebbene a t ra t t i d i
s turbata  dalla presenza d i 
un fo lto  num ero d i «curio
si», i  qua li (senza rancore, 
eh!) inconsciamente, hanno 
risch ia to  d i spezzare l ’a tm o
sfera che, data l ’occasione 
partico la re , accomunava e 
rendeva omogeneo i l  nostro 
gruppo.

A questo punto, la festa

stava assumendo un aspetto 
tragicam ente negativo. Ma, 
im provvisam ente, si mette 
in  luce i l  provvidenziale 
Franco R u d i che, sprezzante 
del perico lo  sbuca dai gabi
ne tti a velocità supersonica 
e con una b rillan te  azione d i 
contropiede sbarra le porte  
della sala da pranzo, ris ta b i
lendo così i l  r itm o  norm ale 
della festa! Bravissim o! Poi 
è la vo lta  della M iss e del 
M is te r con re lative dam igel
le e «Damigianelli» che r i 
solvono defin itivam ente la 
questione. La festa è salva! 
A lla  faccia dei «curiosi» rom 
piballe ! A questo punto le 
ore sono diventate p iu ttos to  
piccole, almeno per qualcu
no d i noi: s i verificano i  
p r im i «abbandoni». Peccato!

E ’ i l  clou della serata. I l  
mom ento fa tid ico  nel quale 
si sceglie i l  n igh t d i turno. 
La scelta è caduta sul... eh, 
eh! Questo è Top Secret! U- 
na fo lta  schiera d i enologi 
è p a rtita  a lla vo lta  del sud, 
strombazzando allegramen
te e facendo stridere  anche 
la ruota  d i scorta.

La P ire lli ringrazia. In  
conclusione, ed è i l  parere d i 
tu tt i,  abbiamo trascorso una 
serata (m o lt i d i no i anche la 
m attina ta  ) d ivertente e, seb
bene con qualche in toppo, 
diversa dalle solite. Chissà, 
forse anche in  fu tu ro  avre
mo l ’occasione d i ripetere u- 
n ’esperienza del genere. T u t
t i  insieme, natura lm ente!

Massimo

COSA INTENDIAMO QUANDO 
PARLIAMO DI "NOSTRA REALTA’,,

Leggendo la lettera del 
d ire tto re  sul «Novi M a ta ju r 
n. 5 (15 marzo 1981) in t i
tolata «M ladinski glas» - e 
la nostra realtà», m i sono im 
battu to  in considerazioni 
«voltate e rivo lta te  ne ll'o lio  
bollente come tante fritte lle»  
( tanto per usare l ’espressio
ne de ll’autore della lettera, 
ma se ne potrebbero usare 
in fin ite  a ltre ), considerazio
n i critiche che vengono pro
poste con insistenza partico 
larmente in questi u lt im i tem 
p i a noi giovani cu ra to ri del
la pagina «M ladinski glas», 
ma anche in generale ad a ltr i 
giovani che vivono e operano 
in contesti s im ili a i nostri.

Dunque, l'autore P.G. (e

non è il  solo a pensarla co 
sì) ci accusa d i occuparci d i 
problem i generali, quali i l  d i 
sarmo, l ’ecologia, la disoccu
pazione, l ’aborto, g li handi 
cappati e s im ili e d i trascu 
rare i veri «problem i im pel
lenti» (a suo d ire ) re la tiv i 
alla «nostra stessa sopravvi
venza etnica». «Sono tan ti 
che parlano dei p roblem i d i 
cui discutete voi» - lu i dice 
«invece del nostro problema 
( =  sopravvivenza etnica) po 
chissim i parlano». Poi conti 
nua « Il "N ovi M a ta ju r", i 
Dom, tu tte  le a ltre  pubblica
zioni e tutte  le m anifesta
zioni che facciamo, hanno 
questo preminente scopo: 
nostra sopravvivenz.a... Cia

il

la

La redazione del Mladinski glas ritiene di dover fare 
una precisazione in merito all’articolo «Riflessioni sul
l’ambiente ospedaliero» apparso sul Novi Matajur il 
31 marzo.
Venuti a conoscenza delle polemiche sorte in merito, 
intendiamo appoggiare l’articolo che, a nostro parere, 
non voleva essere offensivo ma semplicemente fare 
i punti di una situazione generale, comune a tutto 
il sistema sanitario regionale.

LA REDAZIONE DEL MLADINSKI GLAS

senno è libero d i giudicare i 
problem i generali come gli 
pare e piace, però tu t t i con
cord i nel dare il  p roprio  con
trib u to  alla salvezza del no
stro popolo, giovani e meno 
giovani».

— Innanzitu tto  è ora d i f i 
n ir la  d i monopolizzare e d i
storeere tu tto  in funzione d i 
un’o ttica  sola: vedere cioè 
tu tto  in relazione alla soprav
vivenza etnica. E ' giusto, e 
non ne discutiam o affatto , 
che la sopravvivenza etnica 
della nostra gente è un gros
so problema, ma non è i l  solo 
problema che abbiamo, o, più 
precisamente, non è solo que
s t’ordine d i p roblem i che a f
fligge tu t t i noi. La realtà non 
è m onolitica  e sarebbe sem
pre ora d i accorgerci che i 
problem i come l'aborto, i l  d i
sarmo, la disoccupazione, la 
ecologia, g li handicappati, 
ecc., non solo sono im pellen
t i  quanto que lli della soprav
vivenza etnica, ma sono pure 
a ltre ttan to  v ita li.

Non è dunque che ci ab
bandoniamo al «lusso d i f i 
losofare» ( come dice l'au to 
re) se tra ttiam o questi pro
blemi, dal momento che i 
«drogati e le ragazzine in a- 
spettativa del parto» sono 
tra  d i noi, sono parte d i noi

stessi. I l  fa tto  poi che tan ti 
a lt r i ne parlino non è a ffa t
to un buon m otivo per r inun 
ciare a parlarne a favore di 
un solo tipo d i problem i. Do
ve andrebbe a fin ire  poi il 
tanto osannato e poco a ttua
to pluralism o, se non sap
piamo considerare i va ri a 
spetti della realtà con men
te serena e non preconcet
ta?!.

Sono convinto che l ’autore 
de ll’a rtico lo  è in buona fede, 
ma faccio notare al nostro P. 
G. che la nostra situazione 
etnica è sì grave, ma non co
sì tragica da fa rc i accanto
nare i l  complesso degli a ltr i 
problem i che ci riguardano. 
Personalmente, osservando il 
corso della storia  passata e 
recente delle Valli, sono più  
o ttim is ta  e credo fermamen
te nella capacità d i resisten
za, buon senso ed equ ilib rio  
della nostra gente. P roprio  
per questo la nostra lingua, 
le nostre trad iz ion i e, in una 
parola, la nostra cultura, po
tranno sì m odificarsi, ma non 
scompariranno! ( Quantun
que ci possano essere perso
ne che lo desiderano).

Giorgio Qualizza

Un membro della redazione 
del M.G.

Foto Eddi Bergnach

Mladinci, pišite o vaših 
problemih na "Mladinsko stran,,
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Vprašanja obnove na srečanju v Špetru

Congresso regionale del PSI

AFFERMAZIONE 
DEI RIFORMISTI

ŠPETER —  Spričo zaskrb lje
nosti tiska in nekaterih po li
tičn ih  skupin, je dežela p ri
pravila vrsto srečanj, da bi 
ugotovila, kako je z obnovo. 
Gorska skupnost Nadiških do
lin je  izkoris tila  priložnost za 
srečanje v Špetru krajevnih 
upravite ljev z deželnim i pred
s tavnik i, ki so odgovorni za 
vprašanja potresa.

Javnost je bila in je prese
nečena posebno zaradi poma
n jk ljivos ti, zakasnitev in d i
sfunkcij v zvezi s težavami 
pri združevanju stanovanjskih 
enot, ki naj bi jih  zaupali po
d jetjem . Vsemu temu se pri- 
družejejo še težki odnosi med

Per rispondere alle preoccupazio
ni della stampa e di alcune forze 
politiche, la Regione sta attuando 
una serie di incontri per accertare 
lo stato della ricostruzione nel te r
r ito rio . La Comunità Montana delle 
Valli del Natisona ha colto l ’occa
sione per un incontro a S. Pietro 
dei responsabili regionali per i pro
blemi del terrem oto e gli am m ini
stra tori locali.

Hanno colp ito l'opinione pubblica 
alcune disfunzioni, lacune e r ita r
di, da collegarsi soprattu tto  alle d if 
fico ltà  di realizzare i cosidetti 
«accorpamenti», cioè raggruppamen
ti di nuclei ab ita tiv i da affidare alle 
imprese. Ci sono stati rapporti d if 
f ic il i tra  organi po litic i ed organi 
burocratic i, che hanno condotto a 
ritard i ing iustificab ili, mentre incal
za la svalutazione del denaro de
stinato alle case ed alle opere pub
bliche.

Sembra che ci siano stati, solo 
per il 1980, ben 300 m iliard i non 
spesi, mentre è urgente, a detta di 
tu tti, che il Friuli recuperi l'im m a
gine positiva della propria rico 
struzione per poter aspirare, con la 
massima dignità, ai necessari f i 
nanziamenti nel quadro di una legi-

V k inodvoran i «Cristallo» 
na T rb ižu  je  12. ap rila  ob 15. 
u r i popoldne b il na sporedu 
zak ljučn i koncert letošnje 
pevske sezone «Prim orska 
poje».

P rija v ilo  se je  14 zborov in  
p rav  to lik o  j ih  je  tu d i na
stop ilo . Sedem zborov je  b i
lo  iz P rim orske, dva s K o 
roške, dva z Gorenjske in  
t r i je  zbori so zastopali K a 
nalsko dolino.

B ilo  je  to pravzaprav sre
čanje pevskih zborov iz treh 
držav: iz  S lovenije, s K o 
roške v A v s tr ij i in  zamejski 
zbo ri iz  Ita lije .

Za T rb iž  je  b il zak ljučn i 
koncert «Prim orska poje» 
zmagoslavje slovenskega 
zborovskega petja , pa tud i 
izraz s trpnos ti in  odp rtos ti 
trb iškega mesta za tako ma
n ifestacijo .

Udeležba naših l ju d i pa tu 
d i Ita lija n o v  in  Furlanov je

po litičn im i te les i in b irokra t
skim i organi te r razvrednote
nje denarja, ki naj bi služil 
hišam in javnim  objektom. 
Zdi se, da je samo lani osta
lo v blagajnah 300 m ilija rd  lir 
nepotrošeriega denarja. Zato 
je potrebno, da Furlanija po
pravi s liko svojih obnovitve
nih naporov, da bi lahko upra
vičeno zahtevala nova finanč
na sredstva.

Na krajevni ravni obstaja 
vprašanje izvajanja razvojne
ga načrta gorske skupnosti, 
ki je še vedno meglo in s ka
te rim  javno mnenje ni bilo 
še n iko li seznanjeno.

Na sestanku v Špetru so

slazione nazionale.
Sul piano locale, c'è il problema 

deM'avvio del piano di sviluppo 
della Comunità Montana: si tratta 
ancora di un elaborato fatiscente, 
mai esposto, nemmeno per le in ten
zioni, a ll'opinione pubblica. Siamo 
tutto ra alla fasce conoscitiva, con 
un ritardo che non può trovare g iu
stificazion i d i sorta.

A S. Pietro al Natisone erano 
presenti per la Regione l ’assessore 
per la ricostruzione Varisco, il p re 
sidente della commissione per i 
problemi del terrem oto Ermano e 
il consig liere Specogna, membro 
della commissione stessa.

Varisco ha toccato ben presto il 
punto po litico  principale d e ll’attua
le situazione: quello della necessi
tà che il Friuli o ffra  un quadro di 
realizzazioni capace di g iustificare 
la richiesta di nuovi finanziamenti 
a Roma. Perciò le disfunzioni, i 
d ife tti e le lacune vanno presto 
elim inate e con uno sforzo di tu tte  
le componenti am m inistrative e 
tecniche.

Varisco ha voluto valorizzare il 
ruolo delle Comunità Montane, alle 
quali vanno assegnate funzioni non 
seoondarie nella programmazione

b ila  velika. V  dvorano, k i 
sprejm e 600 l ju d i, se je  spra
v ilo  nad 800 navdušenih po
slušalcev, k i so t r i  dolge ure 
posluša li naše lepe sloven
ske pesmi.

P riso tn i so b il i tu d i naši 
ro ja k i iz Z iljske  doline in  iz 
Roža. Prav na T rb ižu  so se 
na re v iji «Prim orska poje» 
srečali G orenjci, K orošc i in  
P rim o rc i te r p rav ob tro m e ji 
dokazali, da nas d ruži velika 
ljubezen do slovenskega pe
tja . Neka starejša žena iz 
Zabnic m i je  med drugim  
dejala: «Kaj takega T rb iž  še 
n i v ide l in  n i doživel».

Zato bo potrebno, da se 
taka srečanja večkrat p r ire 
d ijo  prav v Kana lsk i do lin i, 
k i naj se ne om e jijo  samo 
na pevske koncerte, po tre 
ben b i b il tu d i kak nastop 
gledališča.

S. Venosi

b ili navzoči deželni odbornik 
za obnovo Varisco, predsed
nik kom isije  za vprašanja po
tresa Ermano te r član te ko
m is ije  Specogna.

Varisco se je v svojem go
voru dotaknil vprašanja, kako 
zagotoviti čim bolj preprečlji- 
ve uspehe, da bi dežela lahko 
zaprosila pri rim ski vladi za 
nova finančna sredstva. Treba 
je zato odpraviti vse napake 
z enotnim naporom upravnih 
in tehničnih organov. Govor
nik se je zavzel tudi za po
membnejšo vlogo gorske 
skupnosti.

Nato so spregovorili š te v il
ni občinski svetovalci in župa-

locale. Sono seguiti numerosi in te r
venti di consig lieri comunali e sin- 
daci. Per primo ha avuto la parola 
B attocletti, consig liere d i Cividale 
e della Comunità Montana. Ha se
gnalato la sfiducia e l ’incertezza 
che gravano sulle amministrazioni 
locali per l ’imprecisione de lle ind i
cazioni regionali e gli ostacoli e le 
disfunzioni che ne derivano soprat
tu tto  per gli accorpamenti. Ha so l
lecitato un impegno sull'art. 8 ( r i
parazione di case e rustic i d i par
ticolare valore ambientale) e ha 
reg istrato una scarsa incis iv ità  del
la Comunità Montana. Infine ha so
stenuto la necessità di unificare la 
legislazione sulla ricostruzione.

Il sindaco di S. Leonardo, Simaz, 
ha elencato gli in terventi attuati in 
quel comune ed ha sollecita to il 
finanziamento d i alcune opere pub
bliche. Brevi gli in terventi svolti 
dai sindaci di Prepotto Bernardo, 
di Pulfero Manzini, di Stregna Cri- 
setig, e dei consig lieri Fanna e 
Namor (C iv ida le ).

Marinig, sindaco di S. Pietro al 
Natisone ha esposto le d iffico ltà  
che ha dovuto affrontare la nuova 
amministrazione comunale dopo il 
suo insediamento, anche perché 
questo ha avuto effettivam ente 
quattro nuclei abitativ i d is tru tti per 
una cinquantina di case, o ltre  il 
grosso impegno per le riparazioni

Dopo aver segnalato gli intoppi 
burocratici in sede regionale, Ma
rinig ha inform ato che a S. Pietro 
al Natisone la ricostruzione è av
viata a passo sostenuto. Permane 
la questione de ll'a rt. 8, per il quale 
è urgente m etters i in moto. Dopo 
un breve in tervento del consigliere 
provinciale Petricig, sono com in
ciate le repliche.

Ermano, presidente della com m is
sione per i problem i del terrem o
to, ha toccato tu tti i punti in que
stione, dividendoli secondo gli 
aspetti po litic i e quelli am m inistra
tiv i: accorpamenti. contenimento 
dei prezzi, art. 8, credito, segrete
ria generale, personale e il p rob le
ma degli anziani.

Anche Specogna ha detto che è 
utile  fare il punto della situazione 
per elim inare disfunzioni e man
chevolezze che la ricostruzione va 
evidenziando. Ha dichiarato che la 
Comunità Montana ha recepito le 
indicazioni circa il piano di svilup
po, che è un punto programmatico 
qualificante della nuova maggioran
za. Ha cita to  il tra tta to  di Osimo 
per chiedere una certa attenzione 
delle autorità nazionali e regionali.

Su questa questione è tornato 
l ’assessore Varisco dicendo che per 
alcuni in terventi le zone di confine 
godono di t ito li preferenziali, con 
una conferma dell'attenzione regio
nale per le comunità montane. Nel 
chiudere la riunione il presidente 
della Comunità Montana Chiuch ha 
segnalato le preoccupazioni e le 
g iustifica te  incertezze, i problemi 
che assillano le Valli del Natisone. 
C'è però la volontà d i portare avan
ti un impegno che è anche di sv i
luppo: è una comunità, ha detto, 
che ha ila volontà d i risca ttars i e di 
recuperare 11 progresso.

ni. Battoc le tti, čedadski sve
tovalec in svetovalec gorske 
skupnosti, je k ritiz ira l neja
snost deželnih sm ernic te r te 
žave pri združevanju stanova
njskih enot. Zahteval je tudi 
izvajanje čl. 8 (popravila hiš 
in gospodarskih zgradb s po
sebno krajinsko vrednostjo). 
Obžaloval je tudi pom anjkljivo 
delovanje gorske skupnosti. 
Poudaril je potrebo po poeno
tenju zakonodaje o obnovi.

Šentlenartski župan Simaz 
je zahteval naknadno finans i
ranje nekaterih del.

Med. raznimi posegi, naj 
omenimo še govor, ki ga je 
imel špeterski župan Marinig, 
ki je prikazal težave na kate
re je naletela nova občinska 
uprava, upoštevajoč dejstvo, 
da so bila porušena š tir i sta
novanjska jedra s 50 hišami. 
Župan je  tudi k ritiz ira l b iro
kratske zastoje na deželni 
ravni te r se zavzel za izvaja
nje čl. 8.

Krajevnim predstavnikom 
sta odgovorila predsednik ko
m isije  Ermano in svetovalec 
Specogna. Ermano je razčle
nil razna vprašanja, Specogna 
pa je med drugim posvetil 
precej pozornosti gorski 
skupnosti v zvezi z obnovit
venim načrtom. Med drugim 
se je skliceval tudi na Osim
ski sporazum za večjo pozor
nost deželnih in vladnih obla
s ti. Odbornik Varisco je dejal, 
da glede nekaterih posegov 
mejna območja uživajo dolo
čene ugodnosti.

V špetru so odprli
obnovljeno 

Beneško galerijo

V soboto 18. aprila  so se 
zb ra li u šp e tru  beneški u- 
m e tn ik i, p redstavn ik i k u l
tu rn ih  društev, oblasti in  
d rug ih  povabljencev ob p r i
l ik i  o tvo ritve  obnovljene Be
neške galerije. Predsednik 
deželnega sveta M ario  
C o lli in  deželni odborn ik  
Renzulli sta opravič ila  svojo 
odsotnost na svečanosti s 
telegramom.

Beneška G alerija  je  oku
sno urejena, po beneškem 
stilu . Da je p riš lo  do obno
vitve, je  b ilo  treba mnogo 
u r prostovo ljnega dela s 
s tran i članov društva bene
ških  liko vn ih  um etnikov. V 
tem  prostovo ljnem  delu se 
je  posebno od likova l p red
sednik Vogrig, k i je  duša 
društva.

Ob o tv o ritv i je  pozdravil 
prisotne član društva Guido 
Devora iz špetra, župan Ma
rin ig  pa je  s im bolično p re 
rezal trak . Treba je  om eniti, 
da je  tu d i občinska uprava 
v šp e tru  nud ila  svoj denar
n i prispevek za obnovitev 
galerije.
Ob p r i l ik i  o tvo ritve  je  b ila  
urejena tu d i razstava 16. do
m ačih um etn ikov in  13 iz
delovalcev dom ačih o b rtn i
kov. Svečanost se je  za k lju 
č ila  s p rig risko m  in  p ris tno  
kap ljico  domačega vina ob 
'zvokih simpatičnega o rke 
stra.

Anche nella nostra  regio
ne la linea r ifo rm is ta  del se
g re ta rio  del PSI, on. Oraxi, 
ha prevalso sulle due co r
re n ti d i s in is tra , dai con
gressi sezionali fin o  al con
gresso regionale svoltosi i 
p r im i d i aprile  a Cordenons, 
in  p rovinc ia  di Pordenone.

Tre linee che si erano p re 
sentate al voto dei delegati 
del PSI: quella r ifo rm is ta , 
illu s tra ta  dal sen. Lepre; 
quella d i «s in is tra  un ità  per 
l ’a lternativa» (De M a rtino  - 
A c h illi) , illu s tra ta  da Paoli
na Lam berti M a ttio li e in f i
ne «sin istra  socia lista per la 
autonom ia e l ’a lternativa» 
(Lom bard i-S ignorile ), soste
nuta d a ll’on. Castiglione, vi- 
ce-sindaco d i Udine. T ra  i  
contenuti d i maggior r il ie 
vo del d ib a ttito  c’è stato quel
10 della «governabilità», del
la centra lità  del PSI e dei 
ra p p o rti del p a rtito  co n i due 
m aggiori p a r t it i ita lian i. Con 
la DC, con la quale i  socia
lis t i sono al governo nazio
nale, que llo  regionale e in  
num erosi en ti e comuni. Con
11 PCI, con cu i i socia listi 
condividono responsabilità 
am m in is tra tive  nelle giunte 
d i s in is tra  e quelle sindaca
l i  ad a ltre  in  num erosi orga

n ism i d i massa.
Ne hanno parla to  quasi 

tu t t i  g li in te rvenu ti: E rm a 
no, capogruppo in  Regione; 
Renzulli, assessore regiona
le; l ’on. Fortuna, vice-presi
dente della Camera; Carbo
ne, presidente della p ro v in 
cia d i Trieste; Zanfagnin i as
sessore regionale e De C arli, 
vice-presidente della G iunta 
regionale, o ltre  alla relazione 
in tro d u ttiv a  del segretario 
Bravo. Im portan te  s o tto li
neare la volontà del PSI di 
ra ffo rza re  i  legami con i l  
m ondo del lavoro, con un 
impegno per risolvere, a ttra 
verso la program m azione re 
gionale, i  p rob lem i economi
ci, socia li e c u ltu ra li del F r iu 
li-Venezia G iulia. R ia ffe rm a
te  le grandi scelte in te rna 
z ionali ( tra tta to  d i Osim o) 
e quelle re la tive alla tu te la  
delle m inoranze linguistiche, 
con una attenzione specifica 
alla m inoraza slovena, in  
m e rito  a lla quale i l  congres
so ha votato unanimamente 
un ord ine del g iorno, da po r
tare al prossim o congresso 
nazionale. I l  d ire ttivo  del 
PSI, 41 m em bri in  tu tto , 
sarà fo rm ato  da 27 oraxia- 
n i, 9 lom bard ian i e 5 della 
componente d i A ch illi.

Biblioteca Comunale di Cividale 
Venerdì 8 maggio -  Ore 20.30

Incontro con Sbuelz dott. Gianpietro 
(vicepresidente della Provincia) su:

'In te rven ti in favore delle 
minoranze linguistiche,,

ARCI - Cividale 
Istituto per l'istruzione slovena-Cividaie

Ordine del giorno sulla 
minoranza slovena al 

4° Congresso regionale del PSI

Il 4.o congresso regionale del PSI del Friuli-Vene
zia Giulia impegna i propri delegati al Congresso Na
zionale a presentare e sostenere il seguente ordine 
del giorno:

Il 4.o congresso del PSI impegna i propri rappre
sentanti al Parlamento ed al Governo a sollecitare al 
più presto la discussione del nostro progetto di legge 
per la tutela globale della minoranza nazionale slo
vena, essendo ormai conclusi, anche se in termini 
non del tutto positivi, i lavori delle commissione spe
ciale presso la Presidenza del Consiglio, e non essen
do più tollerabile che nel nostro paese il problema 
della tutela delle minoranze non trovi ancora una com
pleta definizione di legge.

(Approvato all’unanimità).
Il problema delle minoranze ricorre anche in di

versi documenti del PSI e nella stessa relazione del 
segretario Bravo e in un documento di politica cul
turale presentato al 4.o congresso del partito sotto 
il titolo: «La questione delle lingue e delle culture 
locali: le proposte dei partiti a confronto».

S. Pietro al Natisone

Accellerare la ricostruzione

Primorska Poje 81 na Trbižu

Današnji dan so postali ženski iproblemi buj veliki, kot so problemi moških. 
Ne smejo misliti pa ne moški, ne ženske, da se bojo rešili njih življenski 
problemi brez skupnih moči. Do rešitve vseh problemov pelje skupna 
angažiranost vseh demokratičnih sil. Na sliki vidimo žene iz Benečije, ki 
nosijo svoj dvojezični transparent po Vidmu, dne 14. marca letos, ko so 
demonstrirale za obrambo zakona štev. 194
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ADRIANO ZUODAR sulla
T E S I  D I  L A U R E A

«Oiiestione nazionale e Resistenza nelle Valli del Natisene»
Adriano Zuodar si è laurea

to recentemente in Scienze 
po litiche presso l ’Università 
di Bologna con una tesi in tito 
lata «Questione nazionale e 
resistenza nelle Valli del Na- 
tisone».

Adriano Zuodar, 33 anni, è 
tig lio  di genitori sloveni del
la Benecia. Suo padre, Mario, 
ex-combattente partigiano, è 
di una nota fam iglia di Pa- 
ciuch (Drenchia); la mamma, 
Irma Ruttar, è di Brida supe
riore, nel comune di Grimac- 
co. I genitori vivono e lavo
rano a Udine; Adriano, con la 
moglie e il fig lio le tto , vive a 
Remanzacco.

La rapida lettura del
le 300 pagine non è su ffic ien 
te a dare un quadro abbastan
za completo d e ll’opera, per 
cui mi lim ite rò  a qualche 
sem plice osservazione, sug
gerendo agli in teressati a 
consultarla e ad eventuali po
tenziali editori a d iffonderla 
stampandola.

Era da parecchio tempo 
che si aspettava un’opera che 
prendesse in considerazione 
uno degli aspetti più trauma
tic i (v is ti da qualsiasi parte 
si vogliano osservare) della 
storia delle Valli del Nati- 
sone.

Adriano Zuodar, finalm en
te, ha messo il dito, per così 
dire, sulla piaga e d is tribu i
sce il proprio giudizio critico ,

senza indecisioni, su pro
grammi, scelte, fa tti e perso
naggi che sono tu tto ra  vicin i 
alla nostra coscienza. Le cose 
si sono coperte di polvere, 
gli uomini di canizie, ma lo 
storico scruta im pietoso il 
passato e fa riv ivere  il tem 
po attraverso (nel caso di 
Zuodar) una ricca documenta
zione e una grande mole di 
testim onianze anche verbali. 
Egli ha scavato nel tempo, 
Raggiungendo i protagonisti 
di qua e di là del confine, gli 
archivi ita liani e sloveni, e co
sì i r ispe ttiv i Is titu ti s to ric i 
della Resistenza, i documenti 
che costitu iscono le «prove» 
non solo dei singoli episodi, 
ma delle strategie che s to ri
camente li hanno determ inati.

Le Valli del Natisone, a ffe r
ma Zuodar, sono rim aste lar
gamente al di fuori della r i
cerca storica relativam ente 
agli anni della Lotta antifa
scista. Perché? Si domanda, 
quando si parla di ben 300 
partig iani com battenti e 300 
sosten ito ri di quel movimen
to antifascista che si espres
se come una fiammata im
provvisa dopo I’8 settembre?

Perchè, quando è vero che 
proprio qui ebbe inizio la 
guerra partigiana in Italia e 
qui insorsero problem i enor
mi e qui «per la controversa 
questione del confine orien
tale la "guerra fredda" si me
scolò, portando d iv is ion i, in
comprensioni ed anche tra 
gici fa tti di sangue, alla 
"guerra calda” ».

La risposta, mia, è che c ’è 
stata una storia che nessuno 
volle studiare, perché tu tti a- 
vevano bisogno di d im entica
re, per stare in pace una vo l
ta per sempre, nella convin
zione che sia possibile evita
re di fare i conti con il pro
prio essere. Adriano Zuodar 
g iustifica  politicam ente il 
programma della Jugoslavia 
partigiana, che era stata ag
gredita e smembrata in più 
s ta te re lli dai nazifascisti, nel
l'aspirazione a portare i pro
pri confini sul te rr ito r io  e tn i
co sloveno. Diverso è il g iu
dizio di Adriano Zuodar sui 
comportam enti reali dei co
mandi jugoslavi, i quali non 
avevano capito il carattere 
dell'insurrezione antifascista

S . P i e t r o  a l  N a t i s o n e

dei giovani «beneciani», pron
ti a combattere il nazifasci
smo ed a difendere le proprie 
vallate (secondo una trad iz io
ne storica, cultura le alim en
tata nei secoli soprattu tto  dai 
sacerdoti), ma rilu ttan ti ad 
accettare quelle che Zuodar 
defin isce le «vie più sb riga ti
ve dei comandi jugoslavi, 
convinti che sarebbe stato 
l'ese rc ito  a tracciare i nuovi 
confini» e la stessa im posta
zione strettam ente marxista 
della resistenza jugoslava.

Paolo Petricig

Comunichiamo che le due 
trasmissioni condotte da 
Pinuccia Politi a Radio Ko- 
per-Capodistria e cioè 
Stretta di mano e Da Ro
ma con interesse e simpa
tia vanno in onda rispet
tivamente alle 14.15 sola
ri ogni domenica e alle 13 
solari ogni mercoledì, e 
pertanto 15.15 e 14 ita
liane.

Steliini e Osoppo: un libro contestato
L '«apartitico» circo lo S tel

i in i ha schierato quattro  de
m ocristian i (R u tta r, Zardi, 
Toros e G ervasutti) al tavolo 
della presidenza per presen
tare il  lib ro  «La stagione del- 
l'Osoppo» a S. Pietro al Na
tisone.

Si tra tta  d i un volume di 
carattere «giornalistico» sul
l'a tt iv ità  dell'«Osoppo» dalla 
sua formazione fino  al 1945, 
con una particolare so tto li
neatura dei suoi rapporti, v i
sti sempre in te rm in i negati
vi, con le form azioni «G ari
ba ld i».

Aspetti so tto lineati con t in 
te esaltanti e nostalgiche del 
presentatore, G iorgio Zardi, 
già partigiano de ll’Osoppo 
con i l  nome d i «Glauco» ed 
ora presidente de ll’associa

zione degli ex-osovani.
Sul lib ro  d i Gervasutti ci 

sono sta ti due in terventi di 
sostanziale consenso: Marseu 
ha chiesto ancora un lib ro  
per colmare le lacune sulla 
storia  della lo tta  d i libera  
zione nelle V a lli del Natiso
ne che restano in ombra, a 
suo avviso, nel volume pre
sentato. Un secondo interven
to è stato svolto per chiede- 
dere la rifondazione dell'O- 
soppo allo scopo d i sventare 
i p iani «dei c irco li cu ltu ra li e 
delle tonache variegate che 
narcotizzano le coscienze e 
inquinano l ’ambiente con le 
connivenze d i ch i dovrebbe 
intervenire». D i queste a ffe r
mazioni p iù  d i qualcuno ha 
sentito un profondo disagio 
soprattu tto  nella compagine

democristiana che ha parte
cipato numerosa al conve
gno. Così i l  sen. Toros, che sì 
è sforzato d i mantenere un 
certo equ ilib rio , invitando  
tu t t i a non gettare o lio  sul 
fuoco delle polemiche, d i non 
mettere in discussione i va
lo r i della Resistenza: i nuovi 
tra tta ti internazionali, in fa t 
ti, sono presupposto d i pace 
e d i amicizia con tu tti.

Una fo rte  stroncatura dei 
lib ro  «La stagione dell'Osop 
po» è venuta dal prof. Buvo 
li, che ha preso la parola c 
nome de ll’Is t itu to  friu lane  
per la S toria del Movimentc 
d i Liberazione.

E g li ha d is tin to  i l  giudizic 
sul lib ro  da quello sull'Osop  
po. L'Osoppo, ha detto, è sta 
ta una formazione partigiano 
che ha dato un grandissime 
contribu to  nella Lotta  contrc 
i l  fascismo ed i l  nazismo, as 
sieme alla «G ariba ld i».

L 'Is t itu to  dà invece un giù 
dizio negativo sul lib ro  chi 
presenta una interpretazio  
ne tendenziosa degli avveni 
menti.

C’è un falso quasi ad ogn 
pagina e si utilizza perfim  
la propaganda tedesca pe 
accusare la «Garibaldi» ei 
alcuni episodi vengono com 
plet amente s travo lti ( c ris i d 
Pielungo), personaggi post 
in secondo piano, fa tt i incre 
dib ilm ente ommessi ( un iti 
operativa fra  Osoppo e Ga 
riba ld i, formazione della za 
na libera orientale, presenzi 
ne ll’Osoppo del P artito  d 'A 
zione). In  sintesi i l  prof. Bu 
vo li ha detto che i l  lib ro  d 
Gervasutti manca assoluta 
mente d i sp irito  critico , è im  
prontato  d i superfic ia lità  , 
poca serietà.

L'autore, Sergio Gervasutti 
ha riconosciuto d i non ave 
voluto fare un lavoro scienti 
fico  e d i aver qu ind i d i prò  
posilo escluso la consultazio 
ne degli arch iv i e dei docu 
menti. Ha ammesso che alcu 
n i documenti r ip o rta ti possa 
no essere dei fa ls i tedeschi 
ma che questi erano comun 
que p robanti dell'ideologii 
del PCI!

E C O N O M IA  E LAVORO

Diffusa situazione di crisi industriale 
in Friuli - Venezia Giulia

Lo stato dell’industria della nostra Regione è 
tutt'altro che roseo e lo stanno a dimostrare le ripe
tute crisi finanziarie e produttive delle maggiori, ma 
anche delle piccole, aziende di cui quotidianamente 
leggiamo sui giornali. Tanto per fare degli esempi 
si potrebbe citare la SAFAU che rischia di lasciare 
senza lavoro 800 dipendenti, alcuni dei quali anche 
nella zona industriale cividalese (MCF); la ZANUSSI 
che ormai da anni si dibatte con i problemi del rin
novo tecnologico, dell'eccesso di forza lavoro, della 
agguerrita concorrenza estera; tutta l’industria side
rurgica pubblica del triestino; l’industria della sedia 
del manzanese, altri meno noti ma pur importanti 
casi di singole aziende che, ove non registrano de
ficit di bilancio, segnano comunque un abbassamen
to dei livelli occupazionali.

Quale futuro allora per i lavoratori della Bene
cia che finora hanno rivolto la loro offerta di lavoro 
all’industria del medio Friuli quando le possibilità di 
lavoro e di rientro degli emigrati offerte dalla rico
struzione cesseranno?

A valutare con realismo le prospettive l'unica 
possibilità di lavoro (probabilmente non sufficiente a 
coprire la richiesta che si genererà) è lo sviluppo dei 
piani di insediamento produttivo locali con l’inse
diamento di aziende con garanzia di prospettive pro
duttive.

In questo senso vanno senz'altro le iniziative 
dell’area Azzida-Cemur (Veplas, Hobbles, Beneco) 
che, scavalcando le angustie di un’industria friulana 
in crisi, si proiettano sul piano di un’economia inter
nazionale sostenuta da tutta la Comunità Europea.

Pino Blasetig

Dr. Adriano Zuodar

Il 10 maggio 1981 incontro determinante per la promozione

FORZA VALNATISONE !
Im portantissim a gara a S. 

Pietro domenica 10 maggio 
1981 alle ore 17. La Valnati- 
sone affronterà sul proprio 
campo la squadra dell'O rceni- 
c o .

La compagine di Angelo 
Specogna è chiamata a un im
pegno d iffic ile , in quanto an

che gli osp iti sono in lotta per 
la promozione nella categoria 
superiore.

E’ la prima volta che una 
squadra de lle  Valli ha la pos
s ib ilità  di essere promossa 
in «Eccellenza» ed è per que
sto m otivo auspicabile che 
tu tti gli sportiv i delle Valli sia

no ad incitare la squadra 
sanpietrina. G iocatori e d ir i
genti, ma sopra ttu tto  gli spor
tiv i sperano di riusc ire  nella 
impresa, anche se l ’incontro 
è irto  di d iffico ltà .

La Valnatisone se riuscirà 
ne ll’ intento, sarà l ’unica squa
dra a rappresentare la provin
cia di Udine in ambito regio
nale. A ttualm ente occupa il 
secondo posto in classifica 
o ltre  ad essere la sorpresa 
per tu tti si è dim ostrata squa
dra omogenea, senza fare 
grosse pazzie si trova ad un 
passo dalla seconda promo
zione consecutiva in due an
ni; questo va a prem iare il 
sacrific io  di d irigen ti e gio
catori e degli sportiv i che 
sempre più numerosi seguo
no la squadra. Perciò si auspi
ca la presenza sul campo di 
tu tti gli sportiv i per incorag
giare, col proprio incitam en
to, la squadra sanpietrina.

C.

L'on. Mario Lizzerò rievocherà con Pinuccia Politi a «Stretta di mano» in 
onda la domenica alle ore 15 dai microfoni di Radio Koper-Capodistria la 
figura del Maresciallo Tito

Beneco na Cemurju
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Intero paese si ribella e blocca 
la "svendita,, dell'antica vasca

Una vendita del comune di 
S. Leonardo ha provocato una 
vivace reazione da parte del
la popolazione della frazione 
di Crostù. Si tra tta  della vec
chia vasca di p ietra scavata 
a scalpello, che l ’am m in istra
zione comunale ha ceduto per 
45 m ila (quarantacinquem ila) 
lire.

Gli acquirenti si sono pre
sentati a Crostù con il ca
mion, da Porpetto, per carica
re la m onolitica vasca, lunga 
due metri e larga 80 centim e
tr i, e portarsela via, ma i pae
sani si sono r if iu ta ti di ac
cettare la vendita come un 
fa tto  compiuto affermando 
che la vasca non è proprietà 
del Comune, bensì della co

munità, cioè d e ll’intero 
paese.

Si è così aperta una ver
tenza fra l'assessore comuna
le Giuseppe Chiuch presiden
te anche de ll'ente Comunità 
montana delle Valli del Nati- 
sone, e i suoi compaesani i 
quali intendono tu te lare  quan
to ritengono di loro proprietà 
e sistem are decorosamente 
la vasca n e ll’interno d e ll’abi
tato.

Si dice che allo stesso mo
do, venduta alla chetichella, 
sia scomparsa pure la bella 
fontana di S. Leonardo di 
buon valore ambientale, por
tata via, pare, per pochi soldi 
da cercatori di oggetti an
tich i.

Racket (angl. Beri Ràket)

Se vide, de naši presidenti jemjejo zlò na uoò 
naše stare reči. Zatuo mu se je zdielo Makoriču pa
metno parnest laštro goz Bijač du Špietar, za jo diet 
tu atri jo od «Gorske skupnosti» namest turkilna, ki 
so diel.

Jo nieso pustil nest dol tisto laštro judje: so 
kaman lepuo parstavli če pred staro cierkuco Svetega 
Jakoba, de jin ga bo on pomagu varvat an gorje, 
tistemu, ki jo takne! » (guai a chi la tocca).

Sada pa Kjuk goz Hrastovjega se je zagledu tu 
adno lepo starinsko kamanovo korito, ki je že trideset 
liet skrita miez Čukovih darvi.

Kaj pa je tel Kjuk napravu: ka ti na korito niekin 
Lahan proda za 45 taužint! Pridejo gor s kamionam an 
čejo korito nabasat. «Kuo je tuole? Kduo van je kuazu 
ga nest proč» diejo judje. «At pustita ga, zak od telih 
reči, smo mi vasnjani gaspodari an naj se na nič 
kamun vmešava, korito je naše, zak so ga naši te stari 
storli nardit, an naj tle ostane!» An at je korito ostalo.

Ja ben, pa pravijo, de je okuole niešna organi- 
zacion, niešan «racket» (diejo amerikani), ki vse naše 
stare reči pobiera an jih prodaja dol po Laškin.

Mjuta Povasnica

Na sliki Natale Chiuch-čuku. Fotografija je bila posneta 48 let od tega 
pred starim koritom, ki je od 1951. leta zamenjeno s cementnim koritam

U D I N E

La Provincia farà 
il ponte di Azzida

Mercoledì scorso, 8 aprile, 
il consig lio  provinciale di Udi
ne ha deliberato la realizza
zione di un nuovo ponte con 
la re lativa variante ad Azzida, 
lungo la strada provinciale 
»Val Erbezzo» con una previ
sione di spesa di 620 m ilion i 
da reperire a ttraverso un mu
tuo che verrà posto nel bilan
cio 1981.

In occasione della d ichiara
zione di voto favorevole a ll'a t

tuazione dell'opera, i consi
g lie ri provincia li Petricig e 
M elissa hanno chiesto una 
accurata indagine del costo
ne di Azzida, interessato re
centemente da sm ottam enti e 
frane. I due consig lie ri hanno 
ricordato le recenti rich ieste 
d e ll’am m inistrazione comuna
le, per cui si rende necessa
rio un intervento in propo
sito, di cui la Provincia dovrà 
farsi prom otrice assieme alla 
Regione.

Beležke o Italijanih, ki so se borili proti nacifašizmu
Delo bivšega partizana Federica Vincentija 

"Partigiani friulani e giuliani all’estero,,
Knjiga obsega 238 strani, katerim je avtor dodal še 81 ilustracij

Na pobudo videmskega pokrajin
skega odbora italijanskega združenja 
bivških partizanov ANPI je pred ne
davnim izšlo delo z naslovom «Par
tig ian i friu lan i e giuliani a ll’estero». 
Delo so tiska li v Tricesimu v tiskar
ni Saccardo, obsega 238 strani in 
je dopolnjeno z 81 ilustracijam i. A v
to r dela je bivši partizan Federico 
Vincenti - Rik.

Gre za zgodovinske beležke o 
ita lijanskih prostovoljcih in ita lijan 
skih vojakih, ki so se izven maja 
Ita lije  borili proti fašizmu in naciz
mu, pravzaprav proti vsem fašiz
mom za svobodo.

Tri leta je avtor potreboval, da 
je zbral, proučil in preveril številne 
ita lijanske in tu je publikacije in na
to podatke strn il v tekst, ki je  že 
zaradi tega dober prispevek k spe
c ifičn i zgodovini, ki govori o ita 
lijanskem odporništvu v tu jin i. Gre 
za delo, ki je  značilno po tem, da

- - -  *i>vlipnisko izbiro tisočev

tembrom 1943, ko so ga are tira li in 
p rijav ili vojaškemu sodišču za oster 
spopad z nemškimi vojaki in čast
niki v Tarantu in nadaljeval v par
tizanski borbi v Dalmaciji kot član 
posadke oboroženega patrolnega 
čolna št. 56 jugoslovanske vojne 
mornarice, ki se je rojevala v sa
mem boju p ro ti okupatorju. Federico 
Vincenti je tudi po osvoboditvi vse 
do danes svoj boj nadaljeval, boj 
za uveljavitev načel in vrednot an ti
fašistične borbe, vsega odporništva.

Federico Vincenti je  kompleksna 
osebnost, je bivši borec, je publi
c is t in pobudnik arhiva odporništva 
pri videmski občinski b ib lioteki. N je
gova tehnična natančnost se ne ka
že samo v tem, kako je svoje delo 
zastavil, začrtal, pač pa tudi v ure je
nem grafičnem prikazu b itk  in spo
padov p ri katerih je sodeloval ali 
pri katerih so sodelovali ita 
lijanski vojaki in partizani, ki so 
se borili v tu jin i. Te njegove no-

s laviji ter pozitivnih posledic, ki jih  
je imel delež ita lijanskih  partizanov 
in pripadnikov ita lijanske vojske, ki 
so se po zrušenju fašistične vojske 
opredelili za boj proti nacizmu in 
fašizmu ob strani jugoslovanske par
tizanske vojske. In te pozitivne po
sledice se čutijo  še danes v odno
sih med sosedama, med Jugoslavijo 
in Ita lijo.
Federico Vincenti v svojem delu op i
še faš is tičn i nacistični in ustaški 
teror.
Glede tega naj omenimo le sm rt 
bivših ita lijanskih vojakov, ki so 
se pridružili partizanom in ki so 
padli v roke sovražniku v Zadru, 
ali zločinski umor «Spartaca», ki so 
ga zverinsko pobili «črni alpinci» 
form acije «Tagliamento». Glede te 
ga velja zabeležiti V incentijevo 
opisovanje nacističnih in fašističn ih  
kolaboracionistov vseh narodnosti, 
tore j ono drugo Evropo, ki je bila 
pripravljena služiti nacizmu in fa 
šizmu, ki je bila pripravljena tlač iti 
narode in pobijati Jude, pa tudi 
Slovence in Hrvate v naših krajih 
te r Furlane, ki so se vk ljuč ili v pa r
tizansko vojsko. Federico Vincenti 
govori tudi o žrtvah nacističnih ta 
borišč, kot so Dachau, Mauthausen, 
Auschwitz itd.

Vredno je tu podčrtati še en 
aspekt V ineentijeve knjige. Ob za
ključku vsakega poglavja in ob 
koncu knjige so seznami borcev, ki 
so skoraj vsi padli in ki so sodelo
vali v bojih, ki jih  v teh poglavjih 
opisuje. Ti seznami so v kurzivu, da 
bi se na neki način razbil ritem  
branja. Bralec ima vtis, da je to ne
kaj pozitivnega, kajti vsakdo, pa naj 
gre za padlega ali preživelega bor
ca, se omenja v zvezi z njegovo ži
vljenjsko izbiro. In tako posamez
nik postane skupnost in skupnost 
sestavlja jo posamezniki, kot je bilo 
v najbolj težkih, v  najbolj mučnih 
trenutkih  boja.

V delu se srečamo z zelo zna

nimi slavnim i imeni, s komandanti, 
ki so dobili najvišja odlikovanja, 
srečamo pa se tudi s partizani ali 
vojaki, z deportiranci, o katerih nih
če nič ni vedel, oziroma še danes 
nihče nič ne ve.

Če je  zgodovinska vrednost dela 
očitna in sicer zaradi bogatega 
zgodovinskega materiala, ki ga je 
avtor zbral, je prav tako velika po
litična vrednost tega teksta. Bivši 
partizan Rik ni neki nevtralen zgo
dovinar, ki bi se postavljal iznad 
tedaj vojskujočih se sil, pač pa 
hoče b iti rodoljub in internaciona- 
lis t, ki pove to, kar m isli in kar 
je prav. Je odkrit in včasih celo 
oster. Padle je iskal povsod našel 
jih  je in jim  izrazil spoštovanje, 
vendar brez retorike.

Zbral je  1397 imen in ni zaradi ne
kega lažnega patriotizm a ali opor
tunizma zamolčal tega, kar je lo 
čevalo zgodovino od nezgodovine 
pač pa uveljavlja odporništvo, ki so 
ga njeni sovražniki skušali očrn i
t i v prvih letih po vojni, ki so žalili 
prispevek ita lijanskih vojakov in 
furlanskih te r ju lijsk ih  prostovolj
cev v voju za svobodo drugih evrop
skih narodov, še posebno jugoslo
vanskih narodov.

A vtorjev način pisanja je pre
prost, njegova govorica je skopa, 
brez «velikih besed» hkrati pa po l
na, živa in v izražanju zavzeta. Za
radi tega pritegne bralca, ker so 
strani polne dogodkov. Rikovo delo 
je resno delo. V tem ko je delo p i
sal, se je tudi sam razvijal, dozo
reval in postajal vedno bolj pozo
ren raziskovalec, strokovnjak. To pa 
je tudi razumljivo. Dolgo se je mu
dil pri te j snovi, pri zbiranju in ob
delovanju zgodovinskega materiala.

Uvodno besedo za delo je na
pisal A rrigo Boldrini, ki je podčrtal 
aktualnost italijanskega, odporništ
va v Evropi in v svetu.

LUIGI RAIMONDI

Com unità M ontana Valli del Natisone

Via agli incontri con Tolmino

La Comunità Montana delle Valli del Natisone 
ha tenuto fede ad uno dei suoi primi ed importanti 
impegni: martedì 14 aprile il Presidente Chiuch, ac
compagnato dal consigliere Adami, vice-sindaco di
S. Pietro al Natisone, ha fatto visita al Presidente 
deM’Assemblea comunale di Tolmino, Kovačič, per 
uno scambio di informazioni sulle rispettive realtà 
territoriali e sui relativi problemi.

Nel corso dell’incontro improntato a costruttiva 
cordialità, il Presidente Chiuch ha invitato Kovačič 
ed i suoi collaboratori ad un incontro presso la sede 
della Comunità Montana delle Valli del Natisone, nel 
corso di una assemblea che avrà luogo il 6 giugno. 
Particolarmente stimolante l’iniziativa della Comunità 
Montana in merito ad un piano bilaterale di valoriz
zare il monte Matajur dal punto di vista turistico, 
alla luce degli accordi italo-jugosiavi per il Canin.

L’Alleanza socialista di Tolmino a sua volta ha 
invitato la DC delle Valli del Natisone ad un incontro 
politico.

CO RSO  DI FOTOGRAFIA

Il Centro Studi Nediža e la commissione fotografica del
circo lo culturale Rečan informano che sono aperte le iscrizioni 
al corso di fotografia (L. 5.000) che inizierà MARTEDÌ' 5 MAG
GIO alle ORE 20.30 ed avrà luogo presso la sede del Centro
Studi Nediža a San Pietro al Natisone.

11 corso avrà il seguente programma:
5 maggio - Storia della fotografia.
12 maggio - La macchina fotografica.
19 maggio - Tecnica ripresa in bianco e nero - materiale 

fo tosensib ile in bianco e nero e suo trattam ento.
26 maggio - Tecnica ripresa a colori - materiale fo tosensi

bile a colori e suo trattam ento.
2 giugno - Aspetti sociali della fotografia - l'immagine nella

sua importanza storica.
Le lezioni saranno tenute dal prof. RICCARDO TOFFOLET-

Tl, insegnante a ll'Is titu to  d 'A rte  di Udine.
Per le iscrizioni telefonate al 727152 (S. Pietro al Natisone) 

o rivo lgersi presso il centro studi Nediža dalle 10.00 alle 12.00 
di ogni giorno.

Rivolgersi presso il bar di Liessa o telefonare al 731386 
(Cividale) nelle ore d 'uffic io .

TEČAJ ZA FOTOGRAFIJO

Študijski center «Nediža» in fotografska komisija kulturnega 
društva «Rečan» obveščajo, da je odprto vpisovanje za fo to 
grafski tečaj (Lit. 5000), ki se bo začel v torek 5. maja, ob 20.30. 
in se bo vršil na sedežu študijskega centra «Nediža» v Špetru, s 
sledečim programom:

Dne 5.5. Zgodovina fotografije ;
Dne 12.5. Fotografski aparat;
Dne 19.5. Tehnični posnetek v belem in črnem - fotosensi- 

b iln l material v belem iin črnem in ravnanje z njim;
Dne 26.5. Tehnika snemanja v barvah - fotosensib iln i material 

v brvah in njegovo ravnanje;
Dne 2.6. Socialni aspekti fo togra fije  - podoba v svoji zgodo

vinski važnosti;
Lekcije bo izvajal prof. Riccardo Toffo le tti, ki poučuje na 

umetnostnem zavodu v Vidmu.
Za upisovanje lahko te le fonirate na 727152 (Špeter) ali pa 

direktno stopite vsak dan na sedež študijskega centra Nediža, 
od 10. do 12. ure.

Lahko se obrnete tudi v Bar na Lesah, ali te le fonirate v 
Čedad na 731386 ob uradnih urah.
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Beneška Folklorna Skupina 
Prvi nastop iz Benečije
Julija miesca bomo plesal za videmsko provinčjo

Na dan 7. marca smo p rv i
k ra t nastopil iz Benečije. Po
vab ili so nas plesat na in- 
terešant in  važno p rired itev  
«Srečanje lju d s k ih  pevcev, 
godcev in  skupin  iz P rim o r
ske» v Novo Gorico. Je bluo 
puno fo lk lo rn ih  skupin, vsi 
so znal lepuo plesat in  m i- 
drus smo se ču l p ru  ku ribe 
iz vode. Smo pe lja l za nam 
tu d i Bažiljo , k i nas je  v id la  
p rv i k ra t plesat (nam  je  ja- 
la, de smo bark i! ) in  nam  je  
pom ala se oblječ: facuo li ta
kole, v je rtuhe  takole...

Tam smo srečal fo lk lo rn o  
skupino iz Rezije, ma oni, 
se vje, de so ba rk i, plešejo 
brez obednega prob lem a in  
na odru  njeso oko rn i ku  m i- 
drus. Ma že ratam o b a rk i an 
m i!

Od telega srečanja je bluo 
napisano tud i na r iv is ti 
«FOLKLORIST», k i je  časo
pis odbora za fo lk lo rn o  p r i 
predsedstvu (presidenza) 
Zveze k u ltu rn ih  organizacij 
S lovenije v Lub ljan i.

čem o p ru  de bote vsi vje- 
del, k i m is le jo  od nas po 
sv je t:

«...Zanimiva novost je b i
la predstavitev mlade be
neške fo lk lo rne  skupine iz 
Čedada. Čeprav m anj zre li 
za takšen nastop, so prikaza
l i  ob ilo  dobre vo lje  za raz i
skovanje ljudskega izroč ila  v 
te j obrobn i slovenski pokra 
jin i.  N jih o v i plesi se sicer 
od osta lih  slovenskih plesov 
niso bistveno raz likova li, za
to pa smo im e li p riložnost 
spoznati neko liko  spreme

n jen s til plesnega izražanja, 
drugačno ljudsko  oblačilo 
in  p rije tnega godca na har
m oniko. Predstavitev bene
ške fo lk lo rne  skupine nam 
daje vsekakor upanje, da bo
mo o te j skup in i in  o n jih o 
v ih  plesih lahko še precej 
več slišali».

Še no rječ vam m uorm o 
povjedat, nas je  P okra jina  
(P rov inc ia ) povabila plesat 
mjesca lu ja , ker p ride  na 
skupina o truo k  taz Am erike 
in  an dan j ih  parpe je jo  gu 
Prapotno na izlet, m id rus  pa 
puo jm o  č ja  plesat zanje.

Lahko m is lite : «še k i vodè 
pasa do lu ja», pa m id rus  se 
čujem o im p o rta n t b it  poz
nani še dol na naši Provin- 
či!

še no rječ, m aja puojde- 
mo plesat v Gorico.

Premiani trije 
kumetje iz Benečije

U nedeljo 5. ap rila  je  trg o 
vinska zbornica (Camera di 
Com m ercio) u V idm u dala 
p rem ije  za «Djelo in  eko- 
nom sko-socialni napredek» 
(Lavoro  e progresso econo- 
m ico-sociale). P rem janih  je 
b luo vič lju d i, djelovcev in  
uslužbencev in d us trije , bud- 
garstva, obrtn iš tva  (a rtig ia 
nato ), študentov, em igran
tov in  kumetov. Med prem ja- 
n im i kum eti, so b li tu d i naši 
t r i je  beneški Slovenci in  vsi 
t r i je  naročeni na Novi M a
ta ju r.

Med prem  j  an im i so: 
G ianni Jurm an-O brilu  iz 

Skal (g rm išk i kom un). N jih  
kum e tija  se obdeluje iz ro 
da v rod  že 328 lje t. Zorza 
Luciano iz Gorenjega M ars i
na (podboneški kom un). N je 
ga kum e tija  je stara 310 lje t.

Tud i tre č ji p rem jan  - Fan- 
tig  Anton io  je  iz M arsina. 
Njega kum e tijo  obdelu je jo  
280 lje t.

S prem  j  an im i se kom pli- 
m entiram o: kum etje, ko
ra jžno napre j! Naša zemja, 
je  naša rešitev!

Gianni Jurman, Luciano Zorza, 
Antonio Fantig

Podbonesec

Mlad puob je ubu očeta in 
mater
Morilec aretiran u Špetru

U četartak 9. aprila  pono
či se je  zgodilo nekaj groz
nega u Mestrah. Devetnaj
s tle tn i sin, Succo Roberto, je 
z nožam zaklù na jp re j m a
ter, potle  pa očeta in  spravu 
n jih  tru p la  u kopaln ico (va
sca da bagno ) in  potem  ute- 
ku z očetovim  revo lverjem  
in  autom.

Oče, Nazario Succo, je  ro 
jen  u Laziču, b lizu  Podbone- 
sca in  je  b iu  apuntat po li
c ije, m a ti pa je b la doma iz 
Brescie. Nazario je  im eu 49,

ona pa 39 lje t. S in Roberto 
je  b iu  n jih  ed in i sin, im a 19 
lje t. Za t r i  dni an pu po 
s rh ljivem  zločinu so areštal 
m orilca  ka rab in ie ri iz Pod- 
bonesca, k i j ih  kom andira  
m arešja l Gerin. K je tne  so 
m u lož li u p izze riji par L ip i, 
u pandejak 13. aprila . Puob 
je  im eu s sabo očetov revol
ver. K a j je  parpe ja lo  m lade
ga študenta do tako hudega 
in  nezdravega dejanja? Par
va konštatacion od karabin i- 
r je v  je  bla, da je  paršu po- 
punoma ob pamet, saj d ru 
gače se ne m ore m is lit. Člo
vek, k i je  par sebé, ne bo 
n ikd a r ka j tajšnega naredu. 
Ta traged ija  je  žalostno o- 
d jekn ila  po usjeh naših do li
nah, čeglih se je zgodila u 
Meštrah.

N arbu j srečni b i b ili,  če b i 
ne m u o rli n ikda r vič p isat o 
ta jšna lih  rečeh.

Brišča
U četartak 16. ap rila  je 

na naglo um aru  Gubana G io
vanni - Orbanu po domače. 
Im eu je  61 lje t. Rajnkega 
Orbana je  doletje lo, takuo 
da b i m u ne b iu  mogu po
magat obedan zdravnik. N je 
ga pogreb je  b iu  u B riščah 
na Veliko  soboto z ju tra j. 
Naj u m iru  počiva.

Ruonac
Na V e lik  petak - 17. aprila  

- z ju tra  je  um aru u  v idem 
skem šp ita lu  Domeniš Silve- 
rio , ška rne tu  iz Domenisa. 
Im eu je  68 lje t. Njega po
greb je  b iu  u Briščah na Ve
liko  soboto popudne. Puno 
lju d i m u je  paršlo da ja t zad
n ji pozdrav. N aj gre d ruž in i 
in  ž lah ti naša tolažba.

TARCET
Po dugem ta rp ljen ju , k i 

ga je  z udanostjo  prenašu, 
je  um aru u soboto 4. aprila  
u čedajskem šp ita lu  P ie tro  
Banchig, star 75 lje t.

Podkopali so ga u Landa- 
r ju  u pandejak 6. aprila  ob 
treh  an pu popoudne.

Naj v m iru  počiva.

SKUBINA /  RUONAC
U petak 20. m arca se je 

ro d il u čedajskem šp ita lu  
B lasutig  T iziano; ljep  puobič 
je  sin Damiana in  L id ie . T i
ziano je  dobiu  na svje tu  no 
sestrico, k i se k liče  Cinzia 
in  dva b ra tra , Natale in  G iu
liano.

T ud i m alem u T iz ianu že
lim o  puno sreče v ž iv ljen ju , 
k i ga im a  pred sabo.

DREKA
Smrt mladega emigranta 
u Badenu

Na dan 12. m arca lje tos je 
na h itro  um aru u Badenu E- 
lio  Prest, im eu je samuo 54 
lje t. R a jn ik  E lio  je  b iu  mož 
Basilie Trusgnach - Trušnja- 
nove iz Petarnje la (D reka).

Rajnkega E lia  smo pozna
l i  ko t pridnega in  poštnega 
moža, dobrega družinskega 
očeta in  dobrega djeluca. 
Pred nekaj l je t i je  im eu gard 
c jestn i incident, da so ga 
kum i reš ili, a od ta k ra t n i

Beneška folklorna skupina (Foto: Lucia Dugaro)

ig ra t A drijana  Rus t j  a, k i je 
v ičk ra t rež ira l za našo gle
dališče predstave za Dan 
Em igranta.

Vse je  b luo zanim ivo! So 
rečita l zlo lepuo in  takuo 
smo odločil, da puojdem o 

I  nazaj, tele k ra t v T rs t, prve 
dni m aja gledat «Kaj hoče
te» šeksp irija , k i ga p r i
p rav lja  le Stalno slovensko 
gledališče.

Sovvenzioni per la 
conoscenza delle 
lingue e delle 
culture

KRMIN

50 beneških Slovencev 
na predstavi Ssg 
iz Trsta

Takuo, k i  je  b luo v nava
d i m alo lje t od tega, smo šli 
v K rm in  gledat gledališče. 
Ig ra li so člani Stalnega slo
venskega gledališča iz Trsta, 
predstavo P irande llija  «Člo
vek, zverina in  čednost».

T ista  v ičer je  b la parpra- 
v ljena od Zavoda za sloven
sko izobraževanje in  d ru 

štva «Ivan T rinko»  in  je  b la 
namenjena predvsem tis tim , 
k i ob isku je jo  tečaje sloven
ščine... Puno se nas je  zbra
lo (sko ra j 50) in  lahko b i ja l, 
de gledališče v K rm in u  smo 
ga napunli m idrus.

T u  kom panij njeso b li sa
muo tis ti, k i hode j  o na te
čaje pa tud i u č ite ljice  Anka 
Koren, M ija  K ra jn ik  in  A- 
lenka K oron , č lan i beneške
ga gledališča in  č lani d rušt
va «Rečan» iz  Ljes.

Benečani smo rad i v ide li

In base alla nuova legisla
zione regionale, la Provincia 
di Udine ha ottenuto un pri
mo finanziamento per sovven
zionare le attività in favore 
«della minoranza slovena e 
per favorire la conoscenza 
della lingua e della cultura 
delle minoranze e delle co
munità linguistiche». Gli or
gani provinciali sono al lavo
ro per acquisire i dati neces
sari e riconosceranno le atti
vità svolte dalle scuole, dagli 
enti locali e dagli istituti ri
conosciuti.

Rajnik Elio Prest

imeu vič pravega zdravja. 
Tud i zavojo tega je  šu pre
m lad na d rug i svjet, u m o
mentu, ko sta se bla z ženo 
odločila, da p ride ta  živet u 
Petarnel. U ve lik i žalosti je 
zapustu ženo Basilio, hčerke 
Ester, Sandro in  Ines, na- 
vuodce, žlahto in  parja te lje .

Njega pogreb je  b iu  u 
Grescionu (Švica), u  soboto 
14. marca. Rajnkega E lia  bo
mo o h ran ili v lje p im  in  venč
nem spom inu, žalostni d ruži
n i pa naj gre naša iskrena 
tolažba.

JE GORJELO POD 
OBRANKAM

Pred k ra tk im  se je uneu 
pod Obrankam  ogin, k i je  
napravu škodo za vič m il i jo 
nov l i r  in  še vič škode b i b iu  
naredu, če b i se ne b iu  usta- 
vu ob p rov inc ia ln i cesti, k i 
pelje  iz do line  skozi Gbran- 
ke, Lom baj in  dreških  vasi.

Paršli so gasilc i iz V idma, 
a njeso m ogli reš it Starna- 
dovega senika, k i je  zgoreu 
z vsem tis tim , ka r je  b luo 
notar.

P ravijo , da je  paršlo do 
ognja zavojo cigaretnega o- 
gorka (č ike ), k i ga je  kajšan 
m alom arno vargu na tla.

PISE
PET AR
N!AT A JU  RAC
” La Voce del Friuli O rientale,, je odkrù Ameriko

U zadnjim  num erju (1-'81) 
piše glasilo beneških in 
laških nostalgikov, da «sada 
vemo, da je Petar M atajurac  
sam d ire k to r «Novega Ma
ta jurja», Iz id o r Predan». Od
k r i l i  so Am eriko in so hu j 
veseli za tuole «odkritje», ku 
Am erikani, kadar so paršli 
na Luno.

Mene — al pa Iz id o rju  
Predanu —  so nabasal na ra- 
mana tud i besjede, k i jih  
njesma n ikdar napisala, ne 
jest ne Predan in njesmo k r i
va, če tis ti, k i pišejo giornal 
u medioevalnemu duhu, za- 
stopejo samuo po slovensko 
in ne znajo prebrat ita lija n 
ske besjede.

T isto o dreku so že v ičkra t 
napisal, pa sada p ravijo , da 
sem jim  jau še «galli castra
ti»  — skopljen i pete lin i — 
kapuni. U resnici so slavo 
zastopil no ita lijansko  besje- 
do, k i jo  je napisala ROŽCA 
GOS VESEJA, k i j ih  je op i
kala, kakor p ika n jih  POKO- 
VAC—Picchio. Rožca je iro 
nično napisala, da b i biu 
m uoru b it Ciceri za kapuna 
od delegaciona, k i naj b i šla 
raprežentavat naše Slovjenje  
u Andreottijevo kom išijon u 
Rim. Iz cjelega pisanja od 
Rožce je  takuo jasno, da bi 
muoru b it i C iceri Kapo (Ca
po), da b i b li lahko zastopili 
še otroc, k i hod ijo  u parvo 
elementarno šuolo in  ne Ka
pun — skopljen petelin (ga l
lo castrato), kakor so zastn- 
p ili doh to rji. Če pa mu je  
všeč bu j kapun ku kapo, so 
njega opravila ( degustibus 
non est d isputandum ).

Če pametan človek zeli, al 
pa m is li dob it u g iornalu no
stalgikov no dobro, pametno

rječ, bo zastonj obračju pa
gine.

K ar je  narbu j pametnega 
in čednega u «La voce del 
F riu li Orientale» je poezija 
OSTANEM, k i jo  je  napisala 
Andreina Trusgnach iz Male
ga Garmika, k i pa je bla že 
publikana v «Novem Mata
ju rju »  od 15.30. aprila  1980. 
Tudi s tole poezijo so poka
zali n jih  ignoranzo, n jih  ne- 
kostantnost, kot ljud je , k i ne 
vedo ka j č je jo  in ka j d j  eia jo.

Je že dugo cajta znano, da 
je dr. Ciceri oster nasprotnik  
slovenskega koinè, poezio 
Andreine Trusgnach pa so 
pub lika l g lih  tako, kot je b i
la publikana v «Novem Ma
ta ju rju» , tuo se p ravi s čisto 
slovensko g ra fijo , po jed li so 
samuo pipice na č, š in ž. Pa 
usedno, čeglih je poezija na
pisana s slovensko g ra fijo  in 
dobimo v n ji tud i besedo 
Kozarec, ( par nas je glaš) p i
še «La voce del F r iu li O rien
tale», med drug im : «Volen
tie r i pubblichiam o questa 
poesia della giovane Andrei
na Trusgnach sia perchè 
scritta  nella parlata slava 
locale d i Grimacco, sia per
chè esprime in vera poesia 
un antico sentimento d 'am o
re alla terra dei padri».

Tele besjede, k i so jih  napi
sal po ita lijansko  o poezij, 
so sveta resnica. Kam pa 
ložimo  koinè in slovensko 
g ra fijo , gospod Ciceri? G lih 
na tis t i s tran i g iornala in 
prav pod poezijo Trušnjako- 
ve pa ste s to r li napisat pa
m etni čeči, kot je L iliana Scu 
derin, naše jasne besjede z 
ita lijansko  g ra fijo , takuo da 
so jasne besjede postale spa
ka, da jih  na zastop ne Slo
venec, ne Ita lija n . Takuo je

u pismu Liliane žito  ( frum en
to) ratalo sito  (setaccio), s i
to za presjat moko, za de ne 
govorim o o drugih spačenih, 
vederbanih besjedah. L iliana  
n i kauža, in poštena, kot je, 
bo im je la  ca jt spoznat pro
blematiko, k i jo  intereša in 
prav takuo bo im je la  ca jt 
spoznat, da tis ti, k i d je la jo  
«La Voce del F r iu li O rienta
le», se tru d ijo , da b i bile na
še jasne besjede zm jera j bu j 
zmotjene, spačene, vederba- 
ne, da b i jih  ne zastopu ne 
Slovenj ne Ita lija n , da bi se 
potle lahko pohva lil: «Tele 
d ia lekt n i nič urjedan, zak 
ga ne obedan zastop!».

Tudi v zadnjem num erju  
od «La Voce del F r iu li O rien
tale», kot u drugih, k i so 
b li p re j pub likan i, sem do
biu usjeh sort napade, ata- 
ke. Pišejo p ruot adnemu ško
fu, hva lijo  te ga druzega. Ata- 
kavajo DC, PCI, PSI, PSDI 
in druge dem okratične p a rti
te, s je je jo  sovraštvo p ruot 
Slovenjam, napadajo naše 
poštene duhovnike, samuo 
pruot adnemu p a rtitu  njesmo 
še p rebra l obednega napada 
(a ttacco): p ruo t fašizmu,
pruot M S I ne pišejo nikdar. 
Tuole sem povjedu m ojm u  
d ire k to rju  Iz id o r ju  Predanu 
Doriču in on m i je jau : «Nje- 
sam n ikdar videu kumeta, da 
bi se sam z m atiko zajemu 
po parstih!».

Če uzamemo von poezijo 
od Andreine Trusgnach in 
L iliano  Scuderin, njeso usi te 
drugi, čepru u «fascio» zve
zani, u rjedn i adnega samega 
Petra M atajurca in u tem 
prepričan ju  vas prav lepuo 
pozdravja vaš.

Petar M atajurac
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

Huda velikonočna slana 
nardila veliko škodo- 
Kumetam bo treba 
pomagat -  komuni in 
išpetorat na djelo!

2e 45 ljet se ni kaj tajšne- 
ga zgodilo. Po dolinah Be
nečije smo šli na Veliko so
boto, na velikonočno viljo 
brez skarbi spat. Rjes je, da 
je bluo hladno, mraz, a se 
njesmo parčakovali, da se 
bomo po dolinah, na Veliko 
noč zbudili u ledu in slani. 
Na žalost pa je bluo takuo. 
Globoko po dolinah je na 
Veliko noč slana pobrala 
vse: osmodila je vinjike, 
cvetje in mlado listje na sad
nem drevju, krompir in use, 
kar je bluo usjano po var- 
tih. Slana ni zadjela samuo 
beneških dolin, pač pa tudi 
del laškega in Goriška Brda. 
Kaj tajšnega še ne spomnijo 
ljudje ob Veliki noči. Ljeta 
1937 je bluo padlo skor an 
metro snega, a ni biu nare- 
du tarkaj škode kot letošnja 
slana, Naj komuni hitro de- 
nunčjajo škodo išpetoratu 
za kumetijstvo in drugim re
gionalnim organom, da pri
dejo našim kumeton na po
moč.

SV. LENART
DEMOGRAFSKO  

GIBANJE V LETU 1980

Na dan 31. decembra 1980 
je  šteu naš kom un 1246 l ju 
d i, od teh je  b luo 620 m oških  
in  626 žensk. Tuo število 
nam  povje, da im am o 3 l ju 
d i m anj ku  lje ta  1979, kadar 
je  na 31. decembra šteu ko 
m un 1249 lju d i, 610 m oških  
in  639 žensk. To število n i 
obupno, posebno če pogle
damo dem ografsko gibanje 
za g rm išk i, d reški in  sovo
denj ski kam un, o ka te rih  
smo do sada p isa li, k je r je  
število  p rebiva lstva v prete
k lem  le tu  občutno padlo. Po 
d rug ih  kam unah bom o še 
v ide li.

V  le tu  1980 im am o v ka- 
m unu Sv. Lenarta taka lo  de
m ografsko gibanje.

Rodili so se:
1 ) B e llida  G iu lia  iz H rosto-

vjega - S kavnjakovi - 
M lada družina ž iv i u Če
dadu;

2 ) Tom asetig V iviana
iz  Jagnjeda;

3) T e rliche r Remy 
iz škrutovega;

4) C arlig  G iovanni 
iz  Škrutovega;

5) Simaz Fabio iz  Gorenje 
Merse;

6) Predan Tomaž 
iz Ješičjega;

7) M a rin ig  Stefano 
iz škrutovega;

8) C orred ig  M ichele 
iz škrutovega;

9) Bernard ino  Sara 
iz Dolenje Merse;

10) Ponton i Giovanna 
iz Kosce;

11) Chiuch Alessandra 
iz škrutovega;

12) Sibau Danny iz Zabarda;
13) C risetig  M irk o

iz  Gorenje Merse.
Tuo se p rav i, da se je  ro d ilo  
13 o trok .

Umarli so:
1) S ibau Carlo 

iz  Ješičjega;

2) Loszach M aria  
iz Dolenj anega;

3) F an ti G ilbe rto  (B e rto ) 
iz Podutane;

4) P rapotn ich  Ida  
iz Dolenje Merse;

5) G ariup  E m ilia  (iz  Sred
njega, podkopana v Sv. 
Lena rtu );

6) Peressutti E liodo ro  
iz škrutovega;

7) Chiacig Pia
iz škrutovega;

8) Predan P ierina 
iz K ra va rja ;

9) G ariup  M aria  Rosa 
iz Pičiča;

10) Sdraulig  Antonia 
iz Podutane;

11) Bergnach M aria  
iz Dolenje Merse;

12) P rim osig  Paola 
iz K rava rja ;

13) Leonardi Aldo 
iz škrutovega;

14) Gosgnach Carla 
iz Škrutovega;

15) C ra in ich  Antonia 
iz H laste - Grob je;

16) G uion Am alia 
iz škrutovega;

17) C risetig  Anton io  
iz škrutovega;

18) R u d i Paolo
iz Dolenj anega;

19) Chiacig Tarc is io  iz 
K ra va rja ;

So se poročili (tisti, ki bi 
muorli dati spet življenje na
šim vasem)

1) R ub in  Graziano iz K rm i- 
na in  Dugaro Anna - Lu
cia iz P odkravarja ;

2 ) Simaz M ario  D ario  iz Do
lenje Merse in  Stanig 
Franca iz Podutane;

3) Chiacig Grazia M aria  iz 
Gorenje Merse in  F inoc
chio Enzo Angelo iz  V id 
ma;

4) Sibau Angelo iz Ješičjega 
in  Lavaron i G iorg io  iz 
B u tr ija ;

5) Chiacig Beppino iz Dole
n j anega in  C icu ttin i Rosa 
M aria  iz škrutovega;

6) Bergnach Roberto  iz Čiž- 
guja in  Ponte F lavia iz 
Podsrednjega;

7) Stanig S ilvano iz Dolenje 
Merse in  D uriav ig  Fer
nanda iz Podutane;

8) Cassina Beno iz Gorenje 
Merse in  Colpani C a teri
na iz Castel Rozzone.

U lje tu  1980 je  šlo iz  na
šega kamuna 33 lju d i, 12 
m oških  in  21 žensk, u naš 
K am un pa je  paršlo 30 lju d i, 
11 m oških  in  19 žensk.

ČIŠNJE

U sr jedo 4. marca, je  u- 
m arla  u čedajskem šp ita lu

O b it M aria, udova Trinco, 
stara 77 lje t. Zadnje lje ta  je 
ž iv je la  p a r sinu M a riu  u Ca- 
ra r ji .

Podkopali so jo  u  čedaj- 
sk i b r ito f, k je r že v ič l je t  
počiva večno ž iv ljen je  n je 
mož Petar.

R a jnko  M a rijo  bom o o- 
h ra n ili u  lje p im  spominu.

KRAVAR

U če ta rtak 9. ap rila  je  u- 
m arla  u čedajskem šp ita lu  
M aria  Sibau, udova Chiacig 
iz naše vasi, b la je  stara 77 
lje t.

N je  pogreb je  b iu  u  K ra 
va rju  u soboto 11. aprila . Pu 
no lju d i jo  je sprem lja lo  k 
zadnjem u počitku. N aj u  m i
ru  počiva.

GORENJA MERSA
Rodiu se je Massimiliano 

Chiabai
U srjedo 4. m arca se je 

rod iu  u  P o lik lin ik i u V idm u 
Ijep puobič, k i  je  p a rv i s in  
mladega para iz Gorenje 
Merse. Srečna mama je  Qua- 
lizza B runa, ta ta  pa G iu lia 
no Chiabai - P isinu iz Go
renjega Tarb ja . Puobčja so 
o ka rs tili z im enom  M assim i
liano in  m i m u  želimo puno 
zdravja  in  sreče u ž iv ljen ju , 
k i ga im a  p red  sabo.

Preserjé /  Škrutove
U soboto 11. aprila , ob štie- 

r ih  popudan sta se poroč ila  
u  lie p i c ie rkv ic i Sv. M ik la v 
ža, Romeo Cernetig-T inaju iz 
naše vasi in  M iranda  B ledig 
iz škrutovega. Novičam  že
lim o  vse narbuojše u  n jih  
skupnem ž iv ljen ju .

SOVODNJE
Jelina

Na pa rv i dan ap rila  je  u- 
m ru  Je llina Angelo - Zm aju  
po domče iz naše vasi. B iu  
je  star 78 lje t. B iu  je  p ridan  
mož, pošten d ruž insk i oče in

Rajnik Jellina Angelo

gospodar in  ko t takega bo
mo o h ra n ili u večnem spo
m inu.

Njega pogreb je  b iu  u so
boto  4. aprila  na tarčm un- 
skem b r ito fu . Puno lju d i mu 
je  paršlo da ja t zadnje slovo. 
N a j gre d ru ž in i in  ž lah ti na
ša tolažba.

ŠPETER
Na dan 13. ap rila  ponoči 

je  um arla  u čedajskem šp i
ta lu  m eštra C arla  Coren - 
Spagnut. U čila  je  na šuoli 
puno lje t  in  zaslužila zlato 
medalio od m in is tra  za ja v 
no vzgojo (M in is te ro  della 
pubb lica  is truz ione ). N je  po
greb je  b iu  u  šp e tru  u s rje 
do 15. ap rila  popudne. Naj 
gre d ruž in i in  ž lah ti naša 
tolažba.

Kuosta - Ljegi

Na V e lik  petak - 17 aprila  
- je  um aru  u  Liegi (B e lg ija ) 
Joan G uerrino-K lem enov po 
domače. N i b iu  še dopunu 
65 lje t.

R a jn ik  G uerrino  je  b iu  a- 
dan od t is t ih , k i so š li pa rv i 
d je lat u Belgijanske m in iere 
po d rug i ve lik i ue jski. Za- 
pustu je  ro js tn o  vas s par- 
v im  ška ljonam  lje ta  1946. 
M ina torska  boljezan ga je 
spravla u  p re ran i grob.

U v e lik i žalosti je  zapustu 
ženo L iv io , dva sina, staro 
mamo doma, sestre in  brate, 
žlahto in  parja te lje .

Podkopali so ga u Liegi 
na V e liko  soboto. N aj v m i
ru  počiva v ju šk i zem ji.

Rajnik Joan Guerrino-Klemenu iz 
Koste

PETJAG
Umarla je mlada meštra 

Mariuccia Strazzolini, 
poročena Cedarmas

Po k ra tk i bo ljezn i je  u- 
m arla  u  San Daniele del 
F r iu li m lada in  p ridna  učite- 
ljca , poštena žena in  bardka 
mama M ariuocia  S trazzolin i, 
poročena čedarmas.

R a jnka  M ariuccia  je  bla 
žena tenenta Colonella Ada 
Cedarmasa, k i je  po potresu 
1976 kom and iru  a lp ine v Ge- 
m on i in  je  naredu ta rk a j do
brega tam  za tis te  nesrečne 
lju d i.  Tenente Colonel je  
b ra t fam oštra  iz Prapotnega.

R ajnko M ariucc io  so pod
kopa li u Špetru, u  pande ja k
6. ap rila  popudne. Res puno 
l ju d i jo  je  sprem lja lo  k zad
n jem u počitku .

N a j gre možu, sinovam in  
vsi ž lah ti naša tolažba.

GRMEK
Novi Matajur in pošta

N ovi M a ta ju r od 15. do 31. 
m arca je  hodu naročn ikom  
in  bra lcem  po garm išk ih  va
seh s pužovim i nogami. Po 
d rug ih  kam unah so ga im je- 
l i  u  rokah  12 dni p re j. Prej 
ko t naši b ra lc i po vaseh gar- 
m iškega kamuna, so b ra li 
N ovi M a ta ju r v A m erik i, K a 
nadi, A vs tra liji, A rgentin i, 
da ne govorim o o evropskih

deželah, k i so b liž je .
B ra lc i iz  G rm eka so nam 

te le fon ira li: «Kaj ne pride  
vič N ovi M ata jur?  K a j smo 
zastonj p lač ja li abona- 
ment?».

Nu, in  N ovi M a ta ju r je  šu 
regolar iz  tipog ra fije , rego
la r po pošti v K lod ič , kakor 
po d rug ih  kam unah in  po 
svetu. Regolar je  paršu tu d i 
u K lod ič , saj je  b iu  u edi- 
k o li K ru č il že pa rv i dan ap ri
la. K je  pa je  ležii t is t i No
v i M a ta ju r, k i je  b iu  pošjan 
bralcem? K adar smo tele
fo n ira li na pošto, so nam 
odgovorili, da u oificihu ga 
n i vič. K am  se je  b iu  zgubu 
za dvanajst dni? Zaki je  ve- 
leteu na dan d rug i dan po 
naši telefonati? Na pošti so 
nam  odgovorili po telefonu, 
da adan od tis tih , k i nosi o- 
kuole p ism a in  štampo, je  
b iu  bolan. Zastopimo, p ru o t 
bo ljezn i se ne da n ič  pom a
gat, je  samuo za željet, da 
b i b li lju d je  usi zdravi in  da 
b i ozdrav ili usi t is t i,  k i so 
buni. Vemo pa, da d irecion 
ne pus ti odkritega 12 dni 
obedna k ra ja  zavoj o bo ljezn i 
in  da preskarb i h itro  za šo- 
š titu ta .

«Škerzi» na stran, takuo 
ne morejo iti reči naprej. Te- 
lekrat bi biu lahko kajšan 
skočnu iz službe in paršu ob 
kruh.

Vemo pa ka j pom eni p r i t i  
ob službo donašnji dan, ko 
je  ta rka j m lad ih  an pošte
n ih  brez d je la  in  težkuo ča
kajo, da b i se j im  k je  od- 
pa rlo  in  b i b luo prav! Vemo 
tud i, ka j pom eni odgovorja t 
pred sodiščem, pred tr ib u - 
nalam, zatuo, ker b i m u o rli 
p r i t i  zarjes p red  tr ib u n a l za 
ta jšno odgovornost, al pa 
sabotažo, ker za sabotažo se 
gre. U Novem M a ta ju r ju  je 
b luò napovjedano, da bo na 
Ljesah «Prim orska poje» v 
nedeljo  5. in  ne 12 aprila . In  
so še druge reči, k i b i j ih  
b li m u o rli b rauc i zvjedet 
p re j ko t so j ih  izv jed li. Za
tuo p laču je jo  N ovi M a ta ju r 
in  zatuo m i p lačujem o takso 
puošti!

če  njesm o n a rd il denun- 
čje, jo  njesmo zatuo, ker b i 
b li naprav li odgovornim  ve
liko  škodo. In  tis t i,  k i so 
odgovorni ( responsabili ),
naj se zahvalijo  našemu do
brem u sarcu, m uoram o pa 
povjedt, da tu d i naša po- 
ta rpež ljivos t im a svojo mje- 
ro. K ada r bo žaki pun, bo 
poknu in  tistega, k i bo bo- 
lje lo , bo bo lje lo .

Novi Matajur

SEVCE

Ponoči od 10. do 11. a p r i
la je  na naglo um aru  E rne
sto Lau re tig -L jukc ju  po do

mače, im eu je  samuo 44 
lje t. U soboto 11. ap rila  so 
ga ušafal m ar tvega u past je  j. 
R a jn ik  Ernesto je  b iu  m i- 
nator, d je lu  je  puno lje t  u 
be lg ijanskih  m inah, k je r  je 
dob iu  boliezan na p ljuča, 
ko t vsi m in a to r ji. Njega po 
greb je  b iu  na Lesah, u pan- 
d je jak  13. aprila . D ruž in i in  
ž lah ti naj gredo naše soža
lje .

JjOMBAJ

Umarla je Maria (Mica) 
Partenova

U to ra k  14. ap rila  je  u- 
m arla  u  videm skem  šp ita lu  
N am or M aria , udova Gus 
(M ica  )-Partenova iz naše va
si. Im je la  je  70 lje t.

Na n je  pogreb, k i je  b iu  
na V e lik  četartak par Sv. 
š tob lanku, so paršle vse hče
ra iz sveta: B runa z možam 
iz Belgije, Ude in  M aria  iz 
M ilana, čeprav je  b iu  dje- 
lovn i dan, je  parš lo  puno l ju 
d i na n je  pogreb iz vseh k ra 
jev, ke r je  b la zlo poznana, 
ko t poštena žena, p ridna  ma
t i  in  gospodinja.

N a j gre hčeram, sinu Al- 
du in  vsi žlahti, naša tolažba.

Rajnka Maria Namor, udova Gus 
(Mica) Partenova iz Lombaja

SLAPOVIK

Za venčno nas je zapustu 
Bucovaz Francesco-Franc 

Blišču po domače
Ga ne bom o vič v id e li se 

vozit z njega Lam bretto . Ma
n j ku  bo ženi, ž lah ti in  vsem 
par j  atei jam , k i so ga im  je li 
rad i in  ga spoštovali, saj je  
b iu  mož z d je lo , pošten člo
vek, k i n i n ikd a r obednemu 
naredu slavega. Zaharbtna 
boljezan ga je  spravla u  p re 
ran i grob. Im eu je  58 let. 
U m ru  je  u  V idem skem  špi
ta lu  u pand je jak  6. aprila , 
njega pogreb pa je  b iu  na 
Ljesah u srjedo  8. aprila . 
Ženi in  ž lah ti naj gre naša 
tolažba.

ESSE BI - Clvldale str. B. de 
Rubeis 17 troverete occasioni: 
macchine per scrivere, calcolo, 
fotocopiatrici, registratori cassa 
e mobili metallici usati.

Tel. 732432.
ESSE BI - Čedad Ul. B. de Ru

beis 17 posebne prilike: pisalni 
stroji, računalniki, fotokopiatrlj- 
ski stroji, blagajni registratorji 
in rabljeno metalno pohištvo.

Tel. 732432.

Rajnka Obit Maria Rajnik Ernesto Lauretig


